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Milí spoluobčané, 
 

je mi ctí pozdravit Vás všechny na začátku svého funkčního období. Velmi si vážím pod-
pory, které se mně a mým kolegyním dostalo, když jsme byly zvoleny do vedení obce. 
Čeká nás obrovský kus práce, k níž přistupujeme s velkým respektem a současně s úctou 
k práci, kterou odvedlo bývalé vedení. Ráda bych zde poděkovala Veronice Kristové 
a mnoha dalším, kteří nám pomohli při našem nástupu do funkcí, za jejich podporu 
a pomoc. 

Věřím, že se nám podaří navázat na to, co úspěšně běží, aby mohl rozvoj obce po-
kračovat. Budeme velmi rády, když nám v tom budete mít zájem a chuť pomáhat, ať už 
podněty, nápady nebo třeba i konstruktivní kritikou, abychom věděly, co zlepšit.  

Ráda bych Vám popřála klidné prožití adventu, příjemné vánoční svátky s Vašimi nej-
bližšími a také úspěšný a spokojený vstup do roku 2023. Věřím, že se nám bude v naší 
obci společně žít dobře. 

Michaela Peigerová 
starostka 

fotografie na titulní straně: David Sýkora

 BOHOSLUŽBY O VÁNOCÍCH
Římskokatolická farnost Odolena Voda

* bohoslužba pro rodiny s dětmi

www. farnostodolenavoda.cz
Odolena Voda

sv. Kliment
Líbeznice
sv. Martin

Klecany
Nanebevzetí
Panny Marie

Hovorčovice
Narození

sv. Jana Křtitele

Veliká Ves
sv. Vavřinec

Řež
sv. Václav

Zdiby
Povýšení 
sv. Kříže

Drasty
kaple - sýpka

24. 12. sobota
Vigilie Narození Páně

-v noci (půlnoční)

15.00 *
24.00  

16.00*
22.00

16.00*
24.00

22.00 21.00

25. 12. neděle
Slavnost Narození Páně

8.30 10.00 9.30 11.30 8.00

26. 12. pondělí
Svátek sv. Štěpána

9.30 8.00 11.00 8.00

28. 12. středa
Svátek svatých Mláďátek

18.00

30. 12. pátek
Svátek Svaté rodiny

18.00 7.15

31. 1. 2022 sobota
Zakončení občanského roku

18.00 16.00 21.00

1. 1. neděle 2023
Slavnost Matky Boží 

Panny Marie, Nový rok
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4. 1. středa 18.00

6. 1. pátek 
Slavnost Zjevení Páně

18.00 7.15

7. 1. sobota 18.00

8. 1. neděle
Svátek Křtu Páně

8.30 10.00 15.00 7.15 11.30 8.00



i

3

Cítíte se vážně ohroženi rostoucími cenami energií? 
Rádi bychom Vám pomohli zprostředkovat konzultaci či poradenství, ale 
musíme o Vás vědět. Pokud máte zájem, ozvěte se nám na obecní úřad, 
buď osobně anebo telefonicky (tel. +420 220 940 309, +420 601 347 901).

Mnoho lidí kolem nás, ale i jinde ve 
světě nebude Vánoce prožívat v klidu a 
míru, tak jak si přejeme a sníme. Ale to 
neznamená, že náš život je ztracen, že 
nemůžeme zakusit naději. Vždyť Ježíš se 
nenarodil zrovna do klidu a bezpečí své 
doby, ale už více jak dva tisíce let zakou-
šíme, že jeho Narození do světa naopak 
přináší klid a bezpečí.

A Vánoce tuto naději v dobro a lep-
ší svět, který kolem sebe mnohdy ještě 
nevidíme, ztělesňují. Těšíme se, že bu-

deme obdarováni, i když nevíme čím. 
Nebo budeme moci obdarovat a třeba 
ještě nevíme koho a jak. To dělá kouzlo 
Vánoc. Líbí se mi vyprávění výtvarníka 
pana Václava Sokola, autora Vodolské-
ho betléma. Myslím, že hezky vyjad-
řuje podstatu Vánoc, i když se zrovna 
neprožívá příjemná chvíle: „Když byly 
naše děti malé a dostaly plané neštovi-
ce, slepili jsme jim z papíru model Karl-
štejna. Kolem vysoké hory jsme přilepili 
serpentinu, po níž se dolů koulely kulič-

ky. Vznikl Kuloštejn a děti nechtěly, aby 
ta nemoc hned tak přešla.“

Přeji nám, ať jsme lidmi naděje, ať 
dokážeme žít z ujištění, že nejsme sami 
a učíme se utvářet k lepšímu často neu-
těšené prostředí, v kterém žijeme. Dítě 
Ježíš a děti vůbec, jsou nám k tomu 
krásnou příležitostí.

S přáním požehnaných a pokud mož-
no klidných vánočních svátků.

P. Kamil Vrzal
duchovní kapličky sv. Václava
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Usnesení č. 1/7/2022
Zastupitelstvo obce Husinec schvalu-
je rozpočtové opatření č.  7/2022, které 
tvoří Přílohu č. 1 tohoto zápisu.

Usnesení č. 2/7/2022
Zastupitelstvo obce Husinec schvalu-
je změnu Zásad pro uzavírání smluv 
kupních a  o  zřízení práva odpovída-
jícího věcnému břemeni při výstavbě 
a rekonstrukcích inženýrských sítí a za-
řízení umístění v  pozemcích ve vlast-
nictví obce Husinec, schválenými za-
stupitelstvem obce Husince usnesením 
č.  9/8/2011. Aktualizované zásady tvoří 
Přílohu č. 2 tohoto zápisu.

Usnesení č. 3/7/2022
Zastupitelstvo obce Husinec 
a) schvaluje účast obce Husinec, se 
sídlem U  Radnice  64, 25068 Husinec 
-Řež, IČ 00240231 v elektronické aukci, 
jejímž předmětem je celek osmi parcel – 
parc. č. 46, 52, 53, 54/1, 54/2, 55/1, 55/7, 
55/8, 50 % z  pozemku parc. č.  55/4, 
50 % z  pozemku parc. č. 43/2, 50 % 
z pozemku parc. č. 55/6, druh pozemku 
zahrada, o  celkové výměře 10 557 m². 
K celku přináleží podíl na cestě ve výši 
50 %, tedy 335 m².
b) pověřuje starostku, Bc.  Veroni-
ku Kristovou, a  pana místostarostu, 
Mgr. Martina Dymáčka  k učinění všech 

kroků nutných k účasti ve výše uvedené 
aukci, včetně podání nabídek na koupi 
předmětných pozemků, a  to do ma-
ximálně navrhované výše kupní ceny, 
která byla zastupiteli odsouhlasena na 
pracovní poradě dne 24. 8. 2022.

Usnesení č. 4/7/2022
Zastupitelstvo obce Husinec schvalu-
je Kupní smlouvu mezi obcí Husinec, 
se sídlem U  Radnice  64, 250 68 Husi-
nec-Řež, zastoupenou Bc.  Veronikou 
Kristovou, starostkou obce Husinec, 
a  panem Josefem Buchtele, trvale by-
tem: č. p. 168, 250 83 Zlatá na pozemek 
p. č. 240/4, kat. území Husinec u Řeže, 
o  celkové výměře 917 m², druh po-
zemku: ostatní plocha, způsob vyu-
žití: ostatní komunikace a  pozemku 
par.  č.  218/265, kat. území Husinec 
u Řeže, o celkové výměře 259 m², druh 
pozemku: ostatní plocha, způsob využi-
tí: ostatní komunikace. Kupní smlouva 
tvoří Přílohu č. 3 tohoto Zápisu.

Usnesení č. 5/7/2022
Zastupitelstvo obce Husinec schvalu-
je vyhlášení výběrového řízení na akci 
„Výstavba chodníku v ulici Hlavní, úsek 
ulice Ke Kapličce – konec ulice Hlavní, 
obec Husinec“.

V  souladu s  § 42 odst.  1 zákona 
č.  134/2016  Sb., o  zadávání veřejných 

zakázek (dále jen „Zákon“), jmenuje za-
stupitelstvo obce pětičlennou komisi ve 
složení Karel Novák, Veronika Kristová, 
Marie Srbová, Petr Mixa, Tomáš Pfei-
fer a náhradníky, kterými jsou členové 
zastupitelstva obce Husinec. Zastupitel-
stvo obce tímto pověřuje jmenovanou 
komisi k provádění úkonů podle Záko-
na. Jedná se především o úkony spoje-
né s  otevíráním nabídek, posouzením 
a  hodnocením nabídek. Zastupitelstvo 
pověřuje starostku obce provedením 
výběru dodavatele na základě doporu-
čení hodnotící komise, dále provedením 
případného rozhodnutí o  vyloučení 
účastníka a o zrušení výběrového říze-
ní v  zákonem stanovených případech. 
Zastupitelstvo obce pověřuje starostku 
obce podpisem smlouvy s  vybraným 
dodavatelem.

Usnesení č. 6/7/2022
Zastupitelstvo obce Husinec schvaluje 
poskytnutí dotace ve výši 3 394 Kč na 
úhradu neinvestičních výdajů za žáky 
navštěvující školní zařízení základních 
škol zřizovaných městem Kralupy nad 
Vltavou ve 2.  pololetí školního roku 
2021/2022 a to na základě Dohody o vy-
tvoření společného školského obvodu 
spádové školy mezi obcí Husinec a měs-
tem Kralupy nad Vltavou, uzavřené dne 
18. 1. 2018.
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Usnesení č. 1/8/2022
Zastupitelstvo obce volí ověřovatele zá-
pisu z  dnešního zasedání Pavla Marti-
náska a Jitku Kroupovou.

Usnesení č. 2/8/2022
Zastupitelstvo obce schvaluje následují-
cí program dnešního zasedání zastupi-
telstva obce.
Program jednání:
1. Zahájení
2. Složení slibu členy zastupitelstva  

obce
3. Určení zapisovatele a volba ověřova-

telů zápisu
4. Schválení programu
5. Volba starosty obce a místostarosty
a) určení počtu místostarostů
b) určení funkcí, které budou členové 
zastupitelstva vykonávat jako dlouho-
době uvolnění
c) určení způsobu volby starosty obce 
a místostarosty
d) volba starosty obce
e) volba místostarosty
6. Zřízení finančního výboru a  kont-
rolního výboru
a) zřízení finančního výboru a kontrol-
ního výboru a určení počtu jejich členů
b) volba předsedy finančního výboru
c) volba předsedy kontrolního výboru
d) volba členů finančního výboru
e) volba členů kontrolního výboru
7. Informace o  komisích a  jejích čle-
nech
8. Rozhodnutí o  odměnách za výkon 

funkcí neuvolněných členů zastupitel-
stva obce, členů výborů a komisí
9. Rozpočtové opatření č. 8/2022
10. Ostatní
11. Diskuze
12. Závěr

Usnesení č. 3/8/2022
Zastupitelstvo obce schvaluje, že v obci 
Husinec budou voleni dva místostaros-
tové.

Usnesení č. 4/8/2022
Zastupitelstvo obce v souladu s ust. § 84 
odst. 2 písm. k) zákona o obcích určuje, 
že pro výkon funkce starosty obce bude 
člen zastupitelstva obce dlouhodobě 
uvolněn.

Usnesení č. 5/8/2022
Zastupitelstvo obce v souladu s ust. § 84 
odst. 2 písm. k) zákona o obcích určuje, 
že pro výkon funkce místostarostů obce 
budou členové zastupitelstva obce dlou-
hodobě uvolněni.

Usnesení č. 6/8/2022
Zastupitelstvo obce schvaluje volbu 
starosty obce a místostarostů veřejným 
hlasováním (zvednutím ruky).

Usnesení č. 7/8/2022
Zastupitelstvo obce v souladu s ust. § 84 
odst.  2 písm.  m) zákona o  obcích volí 
starostkou obce Husinec paní Michaelu 
Peigerovou.

Usnesení č. 8/8/2022
Zastupitelstvo obce v souladu s ust. § 84 
odst.  2 písm.  m) zákona o  obcích volí 
místostarostkou obce Husinec a  statu-
árním zástupcem starostky paní Vendu-
lu Gálovou.

Usnesení č. 9/8/2022
Zastupitelstvo obce v souladu s ust. § 84 
odst. 2) písm. m) zákona o obcích volí 
místostarostkou obce Husinec paní Ka-
teřinu Studničkovou.

Usnesení č. 10/8/2022
Zastupitelstvo obce zřizuje finanční vý-
bor, který je tříčlenný.

Usnesení č. 11/8/2022
Zastupitelstvo obce zřizuje kontrolní 
výbor, který je tříčlenný.

Usnesení č. 12/8/2022
Zastupitelstvo obce volí předsedou fi-
nančního výboru paní Jitku Kroupovou.

Usnesení č. 13/8/2022
Zastupitelstvo obce volí předsedou kon-
trolního výboru pana Pavla Martináska.

Usnesení č. 14/8/2022
Zastupitelstvo obce volí členem finanč-
ního výboru paní Petru Dobášovou 
a pana Daniela Münicha.

Usnesení č. 15/8/2022
Zastupitelstvo obce volí členy kontrol-
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ního výboru paní Ivanu Zrzavou a paní 
Elišku Petříkovou.

Usnesení č. 16/8/2022
Zastupitelstvo obce Husinec stanovuje 
svým neuvolněným členům za výkon 
funkce odměny za měsíc v následujících 
částkách:
a) neuvolněný člen zastupitelstva bez 
dalších funkcí 500 Kč,
b) za každé členství ve výboru zastupi-
telstva obce namísto odměny dle bodu 
a) 500 Kč,
c) za každé členství v komisi zastupitel-
stva obce namísto odměny dle bodu a) 
1000 Kč,
d) za každé předsednictví ve výboru 
zastupitelstva obce namísto odměny dle 
bodu b) 1000 Kč,      
e) za každé předsednictví v komisi obce 
namísto odměny dle bodu c) 2000 Kč.

Odměny uvedené pod bodem b) až 
e) se při souběhu více funkcí sčítají, ma-
ximálně však do výše souhrnu odměn 
za tři různé funkce. Odměny dle tohoto 

usnesení se nevztahují na neuvolněné 
členy zastupitelstva vykonávající funk-
ci místostarosty. Odměny v  této výši 
budou poskytovány ode dne přijetí to-
hoto usnesení, resp. v  případě bodu c) 
a e) ode dne zřízení komise a jmenování 
konkrétní osoby za jejího člena či před-
sedu. V případě nástupu náhradníka na 
uprázdněný mandát člena zastupitelstva 
obce bude odměna poskytována ode 
dne složení slibu. V případě budoucích 
změn v  obsazení jednotlivých funkcí 
bude odměna poskytována ode dne zvo-
lení/jmenování do příslušné funkce.

Usnesení č. 17/8/2022
Zastupitelstvo obce Husinec stanovuje 
fyzickým osobám, které nejsou členy 
zastupitelstva obce, za výkon jimi zastá-
vaných funkcí odměny za měsíc v násle-
dujících částkách:
a) za každé členství ve výboru 500 Kč
b) za každé členství v komisi 1000 Kč
c) za každé předsednictví v komisi na-
místo odměny dle písm. b) 2000 Kč.

Odměny uvedené pod bodem a) až c) 
se při souběhu více funkcí sčítají, maxi-
málně však do výše souhrnu odměn za 
tři různé funkce. Odměny v této výši bu-
dou poskytovány ode dne přijetí tohoto 
usnesení, resp. v  případě komisí ode 
dne zřízení komise a  jmenování kon-
krétní osoby za jejího člena či předsedu. 
V  případě budoucích změn v  obsazení 
jednotlivých funkcí bude odměna po-
skytována ode dne zvolení/jmenování 
do příslušné funkce.

Usnesení č. 18/8/2022
Zastupitelstvo obce schvaluje Rozpočto-
vé opatření č. 8/2022, které tvoří Přílohu 
č. 2 tohoto zápisu.

Usnesení č. 19/8/2022
Zastupitelstvo obce schvaluje proplace-
ní nevyčerpané dovolené za rok 2022 
bývalé starostce, Veronice Kristové, kte-
ré skončil mandát dnešním ustavujícím 
zastupitelstvem a není proto možné tuto 
dovolenou dočerpat.

Bezpečnost v obci
Ke konci měsíce října byla naplánova-
ná montáž nových kamer na vjezdu do 
obce. Jedna kamera bude snímat výjezd 
z  obce, ale ve větším rozsahu než stá-
vající kamera. Druhá kamera bude za-
bírat výjezd z Husince, který byl doteď 
slepým místem. Doufáme, že teď bude 
snadnější objasňování případné trestné 
činnosti v obci.

Dětská hřiště
Jak bylo avizováno, dětské hřiště v Hu-
sinci si již odsloužilo svá léta. Nový her-

ní prvek byl objednán ještě starým vede-
ním obce, a na nás zbylo jen naskočit na 
plující loď, nasměrovat správným smě-
rem a vyplout na vlně dětského smíchu 
a  her, kterým bude toto hřiště sloužit. 
Všechna ostatní hřiště procházejí kaž-
doroční kontrolou a certifikací kvality.

Z podzimu do zimy
Cesty zapadané listím již začínají být 
minulostí. Doufáme, že se letos dočká-
me a sníh na naše cesty zavane.

Žádné roční období není pro technic-
kou četu obce lehké období, ale zima je 

jistě nejnáročnější, neboť sníh nečeká na 
začátek pracovní doby, přijde nečekán 
nezván, v noci a o víkendu. Četa vyráží 
do ulic v jakoukoliv hodinu, aby se děti 
bezpečně po chodníku dostaly do školy, 
pracující lidé přes lávku na vlak a každý, 
kdo potřebuje, bezpečně do krámu ráno 
pro rohlíky. 

Park U Pasáčka
Velké úsilí vyvinuté minulým vedením 
bylo zdárně dokončeno za nemalé po-
moci technické čety. Mobiliář přivezen, 
hlediště vyrovnáno, aby i  divák z  po-
slední řady viděl na představení. Doufá-
me, že tento park všem v obci poskytne 
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místo k setkávání, konání různých akcí 
i ke klidnému odpočinku na procházce 
po obci.

Chceme pokračovat v  započatém 
projektu, a doplnit další prvky, aby zde 
bylo všem příjemně. 

Doprava a parkování
V  ulici U  Radnice bylo obnoveno do-
pravní značení „žlutá čára“, která by 
měla zabezpečit volný výjezd hasičských 
vozidel ze dvora OÚ. Prosíme o dodržo-
vání tohoto zákazu, neboť nikdy nevíte, 
kdy hasiči vyjedou, a  každá překážka 
v cestě může znamenat obrovské neštěs-
tí. 

U autobusové zastávky Husinec, roz-
cestí přibylo vodorovné dopravní zna-
čení „pozor děti“, není zde zatím žádný 
přechod pro chodce, tak prosíme dbát 
bezpečnosti a autobus stojící v zastávce 
nepředjíždět. 

Adventní čas
Vánoční stromeček, jeho slavnostní 
rozsvícení za doprovodu sboru Canti di 
Praga, vůně svařeného vína a  vánočky. 
Příjemné setkání se sousedy na vánoč-
ním tržišti. Na lampách svítí vánoční 
výzdoba a v domovech zavládla advent-
ní nálada a pohoda.

Kateřina Studničková

P R O J E K T Y  V  O B C I
V příštím roce máme v plánu mnoho projektů, ač to tak možná na první pohled nepůsobí. Vzhledem k tomu, že je pro nás prioritou 
jejich financování z dotací, musíme se tedy řídit tím, na co zrovna budou dotace vypsány.

Chodník ul. Hlavní
Ještě v letošním roce jsme zahájili první 
etapu výstavby chodníku v ulici Hlavní 
od ÚJV k ulici Ke Kapličce, na niž jsme 
dotaci získali od SFDI (Státní fond do-
pravní infrastruktury). V  příštím roce 
budeme žádat o  dotaci na další část 
chodníku v  ulici Hlavní, která bude 
směřovat až k  ulici Husinecké. U  této 
etapy je nutno vyřídit výjimky potřeb-
né k  jejímu získání. Tento postup jsme 
zkonzultovali na příslušném úřadě a vě-
říme, že nic nebrání tomu, aby nám 
i tato dotace byla přidělena.

Škola
Průběžně pracujeme na zvyšování ka-
pacity školy a školky. Aktuálně se zabý-
váme možností nadstavby školy. Vypra-
covaná studie stavební proveditelnosti 
prokázala, že stavbu je možné realizo-

vat. Budeme se moci pustit do zadání 
přípravy projektové dokumentace.

Vjezd do obce
Realizace projektu na zklidnění dopravy 
při vjezdu do obce je také závislá na vy-
řízení dotace u SFDI. Žádost plánujeme 
podat současně s žádostí na druhou část 
chodníku v  Hlavní ulici. Tento postup 
je také zkonzultován na SFDI. Uděláme 
maximum pro to, aby stavba započala 
co nejdříve.

Kontejnerová stání
Chceme dále pokračovat ve zřizování 
nových kontejnerových stání, a tím naši 
obec zase trochu zkultivovat.

Hasičská zbrojnice
Hasičská zbrojnice a její podoba je sou-
částí obnovy a  rekonstrukce obecního 

úřadu. Dotace na výstavbu hasičské 
zbrojnice byla obci již přidělena. Máme 
možnost ji ještě navýšit, o což se pokusí-
me. Je pravděpodobné, že na konci příš-
tího roku budeme vybírat zhotovitele 
pro její výstavbu.

Kabiny pro fotbalisty
Budeme podporovat výstavbu kabin pro 
fotbalisty, na niž bude nutno nejprve 
zpracovat projektovou dokumentaci. 
Tohoto úkolu se ujal zastupitel Václav 
Srba ve spolupráci s Ing. arch. Lukášem 
Lacinou.

Víme, že je stále co zlepšovat, a proto 
jakékoliv podněty, které naši obec posu-
nou zase o krok dál, vítáme.

Vendula Gálová
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S L U Ž B Y  P R O  S E N I O R Y
ANTONIA senior services, s. r. o.
Nabídka služeb:
• rozvoz obědů (senioři si platí cenu 
oběda, obec přispívá na dopravu)
• doprava k lékaři či na nákup (zdarma, 
náklady hradí obec při splnění podmí-
nek)
• pomoc při zvládání běžných úkonů 
péče o vlastní osobu (pomoc při podá-
vání jídla, pohybu z/na lůžko apod.)
• pomoc při osobní hygieně (základní 
péče o vlasy a nehty, při použití WC 
apod.)
• pomoc při zajištění chodu domácnos-
ti (úklid, nákupy, praní a žehlení, mytí 
oken apod.)
• zprostředkování kontaktu se společen-
ským prostředím (např. doprovod k lé-
kaři, na instituce veřejné služby apod.)

Informace o  konkrétních podmín-
kách, za nichž jsou služby poskytovány, 
včetně informací o cenách, obdržíte na 
níže uvedených kontaktech.
e-mail porubsky.antonia@gmail.com, 
vedouci.antonia@gmail.com,
tel. 775 122 068

CHARITA Neratovice
Domácí zdravotní péče:
• na základě indikace praktického léka-

ře, vykonávají ji registrované zdravotní 
sestry s  odbornou kvalifikací a  praxí 
u lůžka
• poskytována 24  hodin denně, včetně 
víkendů a svátků
• plně hrazena ze zdravotního pojištění, 
pro seniory je tedy zdarma
• Charita spolupracuje se všemi zdra-
votními pojišťovnami

Informace o  konkrétních podmín-
kách či objednávku služeb lze zajistit na 
níže uvedených kontaktech.
e-mail zdravotni@charita-neratovice.cz, 
tel. 731 625 989

Pečovatelská služba:
• terénní služba poskytovaná lidem, kte-
ří mají z důvodu stáří, chronické nemo-
ci nebo zdravotního postižení sníženou 
vlastní soběstačnost, a jejichž situace tak 
vyžaduje pomoc jiné osoby
• domluvené podmínky i forma úhrady 
jsou součástí smlouvy, která je s klien-
tem následně sepsána
• služba je poskytována každý den v roz-
mezí 7–19 hodin, včetně víkendů a svát-
ků

Informace o  konkrétních podmín-
kách či sjednání pečovatelské služby lze 
zajistit na níže uvedených kontaktech.

e-mail socialni@charita-neratovice.cz, 
tel. 736 670 631

Nabídka nového komunikačního ka-
nálu pro seniory
Pro zajištění co nejlepší dostupnosti in-
formací seniorům bychom rádi vytvo-
řili mailing list, pomocí něhož bychom 
Vám mohli za Sociální a kulturní komisi 
zasílat důležité nebo zajímavé informa-
ce, např. informace o  kulturních ak-
cích pořádaných pro seniory, aktuální 
informace o  službách v  obci pro seni-
ory, zasílání zpravodaje Senioři v  kra-
jích apod. Pokud byste měli o zařazení 
Vaší emailové adresy do tohoto mailing 
listu zájem, napište e-mail na adresu 
socialni-komise@husinec-rez.cz. Je také 
možné nahlásit emailovou adresu blízké 
osoby, která seniorovi, jenž s počítačem 
aktivně nepracuje, tyto informace zpro-
středkuje. E-mailové adresy nebudou 
využívány za jinými účely.

Velmi bychom si přáli, aby Vám 
všechny tyto informace byly užitečné, a 
v maximální možné míře jste mohli vy-
užívat veškeré dostupné služby.

Hana Krommerová
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S O C I Á L N Í  A  K U L T U R N Í  K O M I S E

Povídání o Čapkovi
8. listopadu jsme si v  Knihovně OÚ 
povídali s  dramaturgyní Vršovického 
divadla MANA paní Věrou Maškovou 
o  životě a  díle Karla Čapka. Myšlenky 
Čapka, stejně tak, jako poselství jeho 
děl, jsou neuvěřitelně aktuální i  dnes. 
Povídání nám zpříjemnil hudební do-
provod Markéty Skřípalové a  Magdy 
Frýbortové, které velmi citlivě sladily 
výběr písní k tématu.

Předvánoční putování za historií Hu-
since a Řeže
Turistický oddíl mládeže TOM přišel 
s nápadem na propojení dětí a pamětní-
ků, a  tak se 8.  prosince uskuteční spo-
lečná procházka se vzpomínáním, jak se 
v naší obci žilo kdysi.

Vánoční besídka pro seniory
Na 9. prosince obdrželi naši senioři 
tradiční pozvání na vánoční vystoupe-
ní dětí z  MŠ a  ZŠ v  naší obci. Věřím, 
že díky písničkám, voňavému cukroví 
a  horkému čaji se příjemně naladíme 
na vánoční atmosféru podobně jako 
v předchozích letech a budeme odcházet 
spokojeni na těle i na duchu.

Kavárnička pro seniory
Přestože jsme teď měli trochu pauzu, 
ráda bych Vám připomněla možnost 
účastnit se kavárničky pro seniory, která 
se koná v knihovně OÚ zpravidla kaž-
dý poslední čtvrtek v  měsíci mezi 14. 
a 16. hodinou. V lednu se opět budeme 
těšit, že se v kavárničce sejdeme a popo-
vídáme nad domácím koláčem a voňa-
vou kávou. Svoji účast nemusíte nikde 

předem hlásit, jen si na Obecním úřadě 
u  Petry Novotné, která kavárničku or-
ganizačně zajišťuje, dopředu ověřte její 
konání a  pak prostě přijďte a  vyzkou-
šejte, jestli Vám v naší kavárničce bude 
příjemně. Jste srdečně zváni.

Kavárnička pro děti a rodiče
Pravidelně každý první pátek v  měsíci 
se koná v  Knihovně OÚ „Kavárnička“ 
pro rodiče s dětmi. Místo, kde se může-
te pravidelně scházet s těmi nejmenšími 
dětmi až po ty předškolní. Místo, kde 
děti mohou zažít spoustu zábavy od opi-
čí dráhy a skákacího hradu přes říkanky, 
písničky až po dílničky pro děti v  režii 
Brandýského Matýska. Rodiče si mohou 
popovídat o denních strastech či rados-
tech a navázat třeba i nová přátelství.

Poslední letošní „Kavárnička“ se ko-
nala v pátek 2. 12. 2022 a nesla se ve vá-
nočním duchu. Těšíme se na vás v příš-
tím roce!

Navázání spolupráce s Kulturní komi-
sí v Klecanech
Již nyní mám v  hlavě nápady na další 
akce, máte se tedy určitě na co těšit. Co 
mne však trochu trápí, je nejistá a někdy 
i velmi malá účast Vás diváků. Některé 
akce jsou určeny jen pro seniory, ale stá-
le častěji se budu snažit, aby se akce ote-
víraly i širšímu publiku. A protože jsem 
zjistila, že i v našem nejbližším okolí jsou 
kulturně činní a potýkají se s obdobným 
problémem nejisté návštěvnosti, navá-
zala jsem spolupráci s  kulturní komi-
sí MÚ v  Klecanech. Z  této spolupráce 
vzešlo více možností pro Vaše kulturní 

Ani v tomto posledním čtvrtletí letošního roku jsme nezaháleli, a tak mi dovolte v tomto předvánočním čase přiblížit Vám veškeré 
dění, jehož byla komise iniciátorem nebo spolutvůrcem.
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Z E L E N Ý  O K R U H  J A D E R N Ý M  Ú D O L Í M
Naučná stezka prof. Čestmíra Šimáně a park U Pasáčka 

Kvalitní zeleň v obci, pohyb na čerstvém 
vzduchu a možnost volnočasových ak-
tivit formuje a pozitivně ovlivňuje nás, 
občany Husince-Řeže všech věkových 
kategorií. Reagovali jsme na rozrůstající 
se výstavbu v naší obci a chtěli jsme být 
také o krok napřed, abychom rozšířili 
možnosti jedné z nejdůležitějších a ne-
zastupitelných složek životního pro-
středí. Hmatatelným výstupem prvotní 
myšlenky ZELENÉHO OKRUHU byla 
realizace dvou významných ploch, a to 
Naučná stezka prof. Čestmíra Šimáně 
a park U Pasáčka. Chtěli jsme propojit 
zajímavá místa v naší obci, která byla 
doposud skrytá a nepřístupná. 

Nápad Zelené stezky vznikl v roce 
2019 ve spolupráci s ÚJV Řež, a. s., 
která s obcí dlouhodobě spolupracuje. 

Společnost ÚJV Řež, a. s. nám nabíd-
la k dispozici velké množství zelených 
ploch, které léta obklopovaly a tvořily 
jakési ochranné pásmo budov v jejich 
areálu. Po důsledném pasportu plochy 
a vyhodnocení finančního zatížení vý-
stavby a následné údržby celé stezky 
jsme se rozhodli pro maximální využití 
zelených ploch o výměře cca 29 000 m².  

Od prvotního definování záměru 
jsme ušli velmi dlouhou cestu. Vyřešili 
jsme požadavky dané Státním ústavem 
pro jadernou bezpečnost na technické 
parametry nového plotu, včetně geo-
metrie vedení trasy, sjednali Smlouvu 
o pronájmu, podnikli všechny kroky 
k vydání stavebního povolení a v nepo-
slední řadě uskutečnili výběrové řízení 
na dodavatelskou firmu, která plot zrea-

vyžití. Seniorům jsme nabídli účast na 
Akademii třetího věku na téma Zábav-
ná historie vánočních svátků, v  rámci 
níž se mohou dozvědět něco o zvycích 
a tradicích v Čechách i v zahraničí stej-
ně tak, jako o osudu autora České mše 
vánoční Jakuba Jana Ryby. Vstup na tuto 
akademii je bez omezení věku, je zdar-
ma a koná se v Kulturním centru Rychta 
v Klecanech 5. prosince. Dále jsme Vás 
pozvali na seminář pro seniory na téma 
Jak na tablet a  chytrý telefon, který se 
uskutečnil 8. prosince v Klubu volného 
času Klecany.

Na oplátku plánujeme zvát klecanské 
návštěvníky na námi pořádané akce. 
A  naším vzájemným přáním je, aby se 
nám toto propojení podařilo a  nebrá-

nily mu žádné okolnosti, jako je např. 
doprava do sousední obce, proto i  zde 
hledáme možnosti, jak  naše zejména 
nejstarší občany na akci dopravit.

Ráda bych poděkovala všem, kteří se 
na organizaci akcí se mnou podílejí.

Gratulace seniorům
Pomalu uzavíráme roznášení gratulací 
letošním oslavencům a  těšíme se z no-
vých obrázků, které namalovaly děti ze 
ZŠ a které využijeme na přáníčka v no-
vém roce. Stejně tak se s  Mirkou Zru-
beckou těšíme na setkávání a  povídání 
s Vámi. Do konce roku také plánujeme 
roznést seniorům již tradičně stolní ka-
lendář. I letos se moc povedl, máte se na 
co těšit.

Ze setkávání se seniory vnímám, 
že ne vždy se k  nim dostanou veškeré 
potřebné informace k  využívání služeb 
charity, například k rozvozu obědů, do-
pravě k  lékaři a na nákupy, k úklidu či 
službám ošetřovatelky. Proto jsme sou-
hrn základních informací soustředili na 
jedno místo ve Zpravodaji, kde nalezne-
te i důležité odkazy a kontakty. Veškeré 
tyto informace také nově naleznete na 
webových stránkách obce v sekci Infor-
mace pro seniory.

Za všechny kolegyně z komise Mirku 
Zrubeckou, Jarmilu Královou a  Anetu 
Jiráskovou Vám přeji krásný a  klidný 
předvánoční čas a hodně štěstí a zdraví 
do roku 2023.

Hana Krommerová
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lizovala. V červenci letošního roku jsme 
započali s výstavbou. Původní plot z be-
tonových sloupů, zbytky betonových 
základů druhé řady sloupů z dob, kdy 
byl ještě plot dvojitý, bunkry a základy 
starých staveb zůstaly po vzájemné do-
hodě zachovány jako doklad o historii 
budování Ústavu.  

Pracovní název Naučná stezka se 
zažil natolik, že třešničkou na dortu už 
bylo pouze doplnění jména po zaklada-
teli Ústavu, profesoru Čestmíru Šimáně. 
Jedná se o naučnou stezku výletového 
typu s nabídkou krátkodobé rekreace 
pro širokou veřejnost, jíž je přizpůsoben 
mobiliář, který kromě odpočinkových 
míst nabízí populárně vzdělávací infor-
mační tabule. Cílem bylo, aby návštěv-
ník odcházel s pocitem, že si odnesl 
„něco navíc“. 

Celý smysl vybudování Naučné stez-
ky zaujal též Nadaci ČEZ, u které jsme 
na jaře letošního roku žádali o poskyt-
nutí dotace ve výši 700 000 Kč, která 
částečně pokryla náklady na realizaci 
plotu.  

Jakmile nám dovolí počasí, máme 
také v plánu „adopci“ původních beto-
nových sloupů, které jsme záměrně ne-
odstranili. Chtěli bychom, aby si každý, 
kdo bude mít chuť, na sloupy něco na-
maloval nebo napsal vzkaz či poselství. 
Možná se tak sloupy, co léta chránily 
areál, stanou ozdobou stezky. 

Dalším významným bodem Zelené-
ho okruhu je park U Pasáčka. Mnozí ho 
znali bohužel jen v podobě skládky, kte-
rá na tomto místě vznikla v dřívějších 
dobách. Plocha sevřená skálou se pyšní 
krásnými výhledy na protější břeh a te-
koucí Vltavu a skrývá v sobě skutečné-
ho genia loci. Mimo jiné se zde nachází 
nadregionální biocentrum, které nám 
dává povinnost naprosto změnit přístup 
k tomu místu. 

I proto jsme se rozhodli toto místo 
revitalizovat, opět za významné podpo-
ry ÚJV Řež, a. s. Bohužel i bohudík se 
nacházíme v místech nejen nadregio-
nálního biokoridoru, ale též v hraniční 
čáře aktivní záplavové zóny, což pro nás 
znamenalo omezení ve smyslu využití 

a vybavenosti této plochy. Místo na půli 
cesty mezi Husincem a Řeží v nás evo-
kovalo vybudování zázemí pro různé 
akce a setkání, představení, nebo letní 
kina, kde hluk nebude rušit obyvatele.  

Inspirací pro vzhled mobiliáře nám 
byl přístřešek města Roztoky od pana 
architekta Smolíka, který stojí u Vltavy 
na protějším břehu. Naše designové pří-
střešky od firmy EGOE připomínající 
zastávky slouží ke skutečnému zastavení 
se v koloběhu všedních dní. Poskytují 
úkryt před nepřízní počasí, mohou být 
fotokoutkem a nebo zázemím pro účin-
kující při akcích. Zároveň pak splňují 
všechny zákonné požadavky na umís-
tění, které jsou dané právě definicí této 
lokality. Schváleno máme všemi dotyč-
nými orgány. Na ploše dále připravuje-
me se Spolkem přátel školy květinovou 
louku, kterou si děti samy osejí a násled-
ně se o ni budou starat.  

Věříme, že park U Pasáčka bude hoj-
ně navštěvován, že bude žít a bude slou-
žit především k prohlubování mezilid-
ských vztahů. 

Za skvělou spolupráci při budová-
ní Zeleného okruhu jaderným údolím 
bychom rádi poděkovali ÚJV Řež, a. s., 
Nadaci ČEZ, pracovní stavební skupině, 
Tomáši Pfeiferovi a v neposlední řadě 
našim technickým službám. 

Mapku zeleného okruhu najdete na 
straně 33.

Lenka Mixová a Veronika Kristová.
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V Á N O Č N Í  O T E V Ř E N Í
K A P L I Č K Y  V  Ř E Ž I

P A M Á T N Í K  N Á R O D N Í H O
Ú T L A K U  A  O D B O J E
II. cyklus přednášek k 80. výročí 

paradesantních výsadků 2022/2023

Výstava betlémů a Betlémské světlo
Ve dnech 24. a 25. 12. 2022 bude otevře-
ná kaple svatého Václava v Řeži, a to oba 
dny v čase 14.00–17.00. V prostoru kap-
le bude instalována malá výstava bet-
lémů, které vyrobí děti během letošní 
Adventní dílny.

Díky skautům bude do kapličky při-
vezeno také Betlémské světlo k připále-
ní.

Před kaplí bude pro příchozí přichys-
táno něco dobrého na zahřátí, což, vě-
říme, vybídne k zastavení, a podpoření 
sousedské vánoční pospolitosti. 

Otevření kapličky  v  letošním roce 
proběhne  s  podporou Spolku přátel 
ZŠ a MŠ Husinec-Řež. 

Kateřina Špidlenová

Výsadek BRONZE, IRIDIUM
26. 1. 2023 v 17.00
přednášející: PaeDr. Jindřich Marek

Operace BRONZE, IRIDIUM měla za 
úkol organizovat odboj a provádět zpra-
vodajskou činnost na území protektorá-
tu prostřednictvím radiostanice s  kry-
cím názvem Blanka. Výsadek IRIDIUM 
měl k dispozici radiostanici Anna. 

Přednášky se budou konat od 17.00 
v budově horního zámku v Panenských 
Břežanech, ul. Hlavní 11; vstupné je 
50 Kč. 

Na Vaši návštěvu se těší kolektiv 
Památníku národního útlaku a od-
boje a Oblastního muzea Prahy-vý-
chod. Vzhledem k  omezenému po-
čtu míst, doporučujeme rezervaci na 
lenka.novotna@ompv.cz

V loňském roce jsme se poprvé domluvili s obecním úřadem a s  farností v Odolené 
Vodě, pod níž naše obec spadá, že zpřístupníme během vánočních svátků kapli  sv. 
Václava. Otevřená kaplička přilákala mnoho obyvatel obce, kteří si tak zpříjemnili 
štědrovečerní procházku a také se přišli na chvilku zastavit v  duchovním prostoru. 
Přijměte prosím pozvání do otevřené kaple sv. Václava i během letošních Vánoc.
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K N I H O V N A

Už skoro tři čtvrtě roku se v zasedací místnosti radnice schází na hodinách češtiny proměnlivá skupinka našich dočasných ukrajin-
ských sousedů. Za tu dobu někteří odjeli domů, někteří do jiné země, někdo přibyl a někdo chodit přestal. Zpočátku jednou, nyní 
už dvakrát týdně se snažíme nejen mluvit česky, ale také prolnout naše kulturní zkušenosti a zvyklosti. Někdy je to veselé, někdy 
překvapivé, vždycky ale přátelské a normální.

Blízkost češtiny a ukrajinštiny
Naše jazyky jsou oba slovanské, což pa-
radoxně studujícímu situaci nezlehčuje. 
Svádí to k tomu, že si vlastně skoro ro-
zumíme, že klíčová sdělení nějak zvlád-
neme předat, tak se není třeba tak moc 
snažit o  respektování jiného přízvuku, 
hláskových variant nebo lehké odlišnos-
ti koncovek a  slovosledu. Cílem ovšem 
není použít tu a tam české slovo v prou-
du ukrajinské řeči, ale mluvit česky  – 
naučit se co nejvíc, než se všichni vrátí 
domů. Tak je to práce se všemi strastmi 
a úspěchy, které člověk zažíval ve škole 
a  jako dospělý dávno zapomněl a vrací 
se k nim s ostychem.

Začínali jsme večerním kurzem jed-
nou týdně, od léta už je to dvakrát, pro-
tože Denisa a Aneta Trnkovy se chopily 
pátečních konverzací. Samozřejmě by 
bylo lepší učit se mnohem intenzivněji, 
ale i tak je to na naši malou obec docela 
dobré skóre.

Nejde jenom o jazyk
Hodiny češtiny plní i jinou, v tuto chví-
li možná důležitější funkci  – setkávání 
podstatné části naší malé ukrajinské ko-
munity a sdílení kulturních zkušeností, 
u kterého se většinou bavíme.

Tak například – na veřejnosti se ne-
smrká. Popotahovat se může, to je v po-
řádku, ale smrkání je docela nechutné. 
Učitelka češtiny, taková vzdělaná žena, 
a ona mezi lidmi vytáhne kapesník! (No 
ale přece nebudu popotahovat, že?)

Veselo je samozřejmě i  s  jazykem  – 
duben je ukrajinsky květen, jehla se píše 
golka, ale vysloví s h na začátku. To, že 
je šéf Kremlu krutý pitomec, tíživou si-
tuaci odlehčí, protože pitomec je výraz 
pro domácí zvíře. Kompot není zavaře-
né ovoce jako u nás, ale spíš limonáda, 
ovoce zalité vodou. Často také sušené, 
z nějž k překvapení Ukrajinek nápoj ne-
děláme – tedy pokud vím.

Doma v Ukrajině
Někdy je to hodně těžké, protože sko-
ro všechny frekventantky našeho kur-
zu mají doma muže, všichni pak blízké 
členy rodiny. Tak si promítáme rodinné 
fotky a učíme se česky i na nich. A taky 
se smějeme, když opatrně zkoumám, jak 
může maminka desetileté dcery mít na 
fotce zetě. Může, protože je to manžel 
její sestry. Po našem švagr.

Do vývoje jazyka se promítá spousta 
souvislostí, které současná politická si-
tuace akcentuje. Ukrajinci neradi slyší 
spojení na Ukrajině, protože předložka 
na v  ruštině (výrazněji než v  češtině) 
odkazuje k  území, k  teritoriu, nikoliv 
k samostatnému státu. A v současné si-
tuaci to má velmi symbolický význam. 
Drobná jazyková chyba v našem kurzu 
tím pádem povolena.

Ti, kdo jsou doma v Ukrajině, ať se do 
ní mohou brzy vrátit.

Jana Münzbergerová

Milí čtenáři, všechny Vás co nejsrdeč-
něji zdravím po krátké odluce, kdy byla 
knihovna uzavřena. Od 1. prosince opět 
navazujeme a ráda Vás uvidím vždy ve 
čtvrtek od 16 do 18 hodin na OÚ. A co 
je v knihovně nového? Na podzim pro-

běhla tradiční výměna knih z knihovny 
v Mladé Boleslavi. Do konce roku ještě 
do knihovny přibudou novinky od svě-
tových i  českých autorů a  samozřejmě 
také knihy pro děti.

Těším se na Vás a ráda uvítám nové čte-
náře a čtenářky, dospělé i děti.

Přeji Vám všem především klidný 
a pohodový advent, krásné Vánoce, ide-
álně s knihou v ruce.

Petra Novotná

K O M P O T  N E N Í  K O M P O T
A   N A   V E Ř E J N O S T I  S E  N E S M R K Á

Kulturní a jazykové potkávání Ukrajiny s Českem a Česka s Ukrajinou
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Z I M N Í  D Ě T S K Ý  T Á B O R

Místo:   Paseky nad Jizerou, Jizerské hory, Horská chata Prdek
Termín:   neděle 12. 2. až neděle 19. 2. 2023
Věková hranice:  8–15 let (nebo dle dohody)

Cena (bez vleků, na vleky předpokládáme 1 300 Kč / 1 700 Kč podle věku dítěte):
• pro děti, jejichž rodiče nejsou zaměstanci ÚJV, CVŘ  5 600 Kč
• pro děti zaměstnanců ÚJV, CVŘ ( s dotací SOO)   3 700 Kč
• pro děti zaměstnanců ÚJV, CVŘ + členů odborů (s dotací SOO) 3 100 Kč

Přihlášky:
• na portále
• odeslat e-mailem vedoucímu tábora

Bližší informace: Ing. Miroslava Ernestová, veduoucí tábora
     miroslava.ernestova@ujv.cz
     tel.: 2174
     mobil: 608 162 433

Uzávěrka přihlášek:
• děti zaměstnaců ÚJV, CVŘ: 31. 12. 2022
• ostatní přihlášky  7. 1. 2023

Ostatní informace:
Pro účastníky ZDT je hromadně sjednáno ZÁKLADNÍ úrazové pojištění u ČP. 
Za ztrátu zavazadel nenese organizátor odpovědnost, doporučuje připojistit in-
dividuálně. Placení po potvrzení účasti dítěte do 15. 1. 2023 (bankovním převo-
dem).
S sebou sjezdovky, běžky, sníh, krásné počasí, dobrou náladu... Navýšení cen je 
vyvoláno vyššími cenami za ubytování, dopravu i vleky.
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První listopadová sobota byla v Řeži plná pěších turistů, kteří byli pozváni na otevření nového zeleného okruhu jaderným údolím 
a ve stejný den se také otevíral Park u Pasáčka, nový oddychový prostor v naší obci. Zde měl připravený svůj kreativně sportovní 
stánek i akční trojlístek ze Spolku přátel školy. Tato akce doplnila již tradiční Malou školu animace a Drakiádu, které SPŠ uspořá-
dalo v říjnu.
Malování kamínků 
Před devátou hodinou jsme se v areálu 
pod Pasáčkem sešly se svými pomůc-
kami, abychom doplnily zábavu pořá-
danou obecním úřadem, jejímž vyvr-
cholením bylo vystoupení všestranně 
nadaného kejklíře Honzy. Pro děti a je-
jich doprovod byly na stánku SPŠ při-
praveny oblázky určené k  pomalování 
akrylovými fixami a následné roznesení 
po nově vybudované stezce. Pracovní 
stoly, které přichystaly Sabina s Ivanou, 
byly k  naší radosti průběžně obsypány 
umělkyněmi a  umělci všech věkových 
kategorií. Komu nestačila vlastní fan-
tazie, pro ty byly připraveny obrázkové 
předlohy a  leckterý malíř namaloval 
i  více než jeden kousek. Inspiraci se 

meze nekladly a brzy se nám sešla pěk-
ná řádka – spíš hromádka pestrých ka-
mínků. 

Sportování 
Souběžně s  malováním bylo možné si 
po celé dopoledne zasportovat - a  to 
rovnou s  Klubem Biatlonu Klecany, 
Aničkou a  jejími pomůckami. Není to 
jednoduché trénovat jako biatlonista: 
obratnost se nacvičovala na opičí dráze, 
kde byl atletický žebřík, terčíky, kužele 
a  tenisáky. Rovnováha se dala zkoušet 
na balančních prvcích, jako jsou hou-
pací prkna a úseče či balanční špalíky. 
Třešničkou na dortu byly oblíbené lyže 
pro 4 osoby, kde se musí „lyžaři“ zkoor-
dinovat a hlavně spolupracovat.

Bublifuky 
Po divadelním vystoupení kejklíře jsme 
vybalily obří bublifuky, které byly pro 
děti velkým lákadlem a svůj účel splnily 
na více než 100 %. Ty nejmenší dětičky 
se snažily mávacím tvořítkem vyrobit 
svou první bublinu, ty starší děti pro 
změnu vytvářely svou největší bublinu. 
Rovnice spokojenosti přítomných dětí 
se rovná 8 litrům spotřebovaného bub-
lifuku.

Dětská radost je pohonem pro účast 
na takovýchto akcích a budeme se těšit 
na další.

Sabina Hniličková., Ivana Ledvinka 
a Anička Červenková 

K A M Í N K Y  P R O  S T E Z K U
Aneb doprovodný program SPŠ v Parku u Pasáčka
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• Jste primářem v  Nemocnici Mělník. 
Čím se liší nemocnice od fakultní ne-
mocnice? Jaký je rozdíl, co se týká vy-
bavení a zařízení?
V Nemocnici Mělník pracuji prakticky 
od začátku po absolvování 1.  lékařské 
fakulty, nejdříve jako absolvent a pozdě-
ji jako sekundární lékař. Po první ates-
taci jsem na jeden rok odešel pracovat 
na PP kliniku v Kladně jako vedoucí lé-
kař. Po druhé atestaci jsem se zúčastnil 
konkurzu a  stal se primářem radiodia-
gnostického oddělení na Mělníku a jako 
primář zde pracuji již 24 let.

Do pražských fakultních nemocnic 
odesíláme po našem vyšetření převážně 
pacienty s  následnou komplikovanou 
léčbou a  například k  dovyšetření na 
speciálních přístrojích, když není zcela 
jasná diagnóza pacienta. Ve většině fa-
kultních nemocnic jsou ještě navíc díky 
dotačním programům a státní podpoře 
některé „top“ přístroje. Na nich se tito 
velmi specifičtí pacienti koncentrují 
z celé ČR.

U nás v  nemocnici děláme většinu 
typů diagnostických vyšetření. Jedná se 

o  zařízení okresního typu. Přístrojové 
vybavení máme takové, jaké si v  sou-
kromé nemocnici koupíme. Například 
kolegyně primářka z  Thomayerovy ne-
mocnice chválila kvalitu našich snímků, 
a  je tomu tak proto, že máme opravdu 
výborný CT přístroj. Fakultní nemocni-
ce mají při nákupech lepší finanční pod-
mínky, zatímco my se musíme pohybo-
vat řekněme ve vyšší střední třídě. Na 
fakultách jsou některé špičkové stroje, 
ale my bychom je zas až tolik nevyužili.

• Kolik máte na vašem oddělení lékařů 
a kolik děláte snímků?
Lékařů nás bývalo 7, ale 3 kolegyně ode-
šly na mateřskou dovolenou. V  tomto 
počtu musíme zajistit 24 hodinový pro-
voz a je nutné udělat za den daný počet 
pacientů. V  současné době děláme za 

rok 84–86 tisíc vyšetření (RTG vyšet-
ření, sonografických a  CT vyšetření). 
Dříve jsme složité pacienty posílali do 
Prahy, ale v  současné době má Praha 
tak přeplněné termíny, že například 
Motol či Homolka posílají pacienty na-
opak k nám na vyšetření a my jim pak 
přepošleme celá vyšetření s  výsledkem 
systémem ePACS. Běžné vyšetření na 
CT trvá 20 minut, zatímco komplikova-
né přibližně 1 hodinu a 20 minut, takže 
nám pak chybí jedna hodina na každém 
složitém pacientovi. Bohužel to pak do-
pisujeme v nočních službách.
• Tato krize s časem trvá od doby covi-
dové?
Ano. Během covidu jsme neodmítli ani 
jednoho pacienta. Ve speciálních oble-
cích jsme vyšetřovali i  infikované paci-
enty a měli jsme pro ně vyhrazený čas, 
aby se nesetkali s neinfekčními pacienty. 
Ale převis s  termíny vznikl i  proto, že 
se během covidu pacienti báli chodit. 
Dodnes se lidé vymlouvají, že po dvou 
letech nepřišli na kontrolní nebo pre-
ventivní vyšetření, které mělo být za 
6 měsíců apod.

MUDr. Pavel Kužel vystudoval 1. lékařskou fakultu Univerzity Karlovy v Praze. V současné době je primářem radiodiagnostického 
oddělení v nemocnici Mělník. Je husineckým rodákem a žije s rodinou v Husinci.

V současné době 
děláme za rok 

84–86 tisíc vyšetření. 

R O Z H O V O R 
S   P A V L E M  K U Ž E L E M
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• V  Mělnickém deníku jsem četla, že 
zhruba před deseti lety prošlo vaše pra-
coviště rozsáhlou rekonstrukcí a  na-
koupilo se i nové cétéčko. Jaké zařízení 
konkrétně v práci máte?
Ano, před deseti lety se nakoupily nové 
rentgenové stroje a  CT Toshiba  64. 
V  únoru ji ale budeme vyměňovat za 
ještě lepší, která na jednu otočku gantry 
udělá 180 řezů (obrázků), což je parád-
ní. Naše první cétéčko Siemens v  roce 
2000 dělalo na jednu otočku pouze je-
den obrázek. A dávka záření bylo mno-
hem vyšší než dnes. Tehdy vyšetření 
například bederní páteře odpovídalo 
300 snímkům plic. Vývoj v tomto obo-
ru jde velmi rychle dopředu. U nového 
stroje počítáme se zářením ještě o třeti-
nu nižším a  moc se na něj těšíme. Do 
Vánoc by také měly přibýt 2 nové rent-
geny v  rámci programu React pro ob-
novu radiodiagnostické techniky v ČR. 
Dále na pracovišti máme nové ultrazvu-
ky značky Samsung a Toshiba.
• Jak je to s  opotřebením s  radiodia-
gnostickým zařízením?
Mění se obvykle po zhruba deseti le-
tech. Minule vyřazené cétéčko jsme dali 
na veterinu, takže se ještě využívá. Ně-

kdy se vyřazené stroje posílají po repasu 
do rozvojových zemí.
• Existuje něco jako polní rentgen, něco 
přenosného?
Ano, ve většině nemocnic jsou mobil-
ní pojízdné rentgeny, ale potřebujete 
zásuvku. Takže v  dobách války se po-
užívají polní rentgeny, které jedou na 
generátor. Ty jsem viděl při návštěvě ve 
Střešovické nemocnici.
• Zde mám Vaši fotografii před cétéč-
kem Toshiba 64. Bude nový přístroj vi-
zuálně obdobný?
Zvenku to vypadá podobně, ale to je 
tak všechno (smích). Důležitý je samo-
zřejmě software. Těšíme se, že na tomto 
stroji půjde ještě rychleji dělat angiore-
konstrukce cév, které se klasicky dělají 
na angiolinkách. Dříve to bylo vzácné, 
ale dnes prakticky každý den děláme na 
cétéčku plicní angiografie pro vyloučení 
plicních embolií. Dále děláme angio-
grafie mozku, při kterých se dělají 3D 
rekonstrukce. Provádíme virtuální ko-
lonoskopie, 3D rekonstrukce kompliko-
vaných zlomenin, které posíláme přímo 
operatérovi před zákrokem. S  novým 
přístrojem by mělo být všechno rychlej-
ší, lepší. Pro představu: například když 

chceme při vyšetření mozku vyloučit 
nádor anebo již vidíme ložisko a chceme 
zjistit, jakého je typu, uděláme nativně 
asi 550 scanů. Když dáme do žíly kon-
trastní látku, uděláme dalších 500  ob-
rázků. Když vyšetřujeme hrudník nebo 
malou pánev, uděláme třeba 3 500  ob-
rázků. V  počítači si v  jednom okně 
otevřeme jednotlivé řezy, dáme si vedle 
sebe nativ a  kontrast, abychom mohli 
vidět, jak se to sytí a spočítat, o kolik se 
to nasytilo a pro co by to svědčilo. Dále 
tam máme multiplanární rekonstrukce, 
kdy natáhneme celý soubor a pracujeme 
ve všech třech projekcí. Například vidím 
nějaké ložisko v  játrech, které označím 
kurzorem a vidím jej ve všech třech pro-
jekcích. Někdy něco vypadá jako nádo-
rové ložisko, ale když se v jedné projekci 
roztáhne, ukáže se, že nejde o nádor, ale 
například o  fibrózní pruh na plicích. 
Takže nepracujeme s  jednotlivými ob-
rázky, ale s rekonstrukcemi v prostoru. 
Provádíme také kořenové obstřiky pod 
CT kontrolou a  pomáháme pacientům 
od bolesti.
• Proč jste si vybral obor radiodiagnos-
tika?
Když jsem v roce 1990 dostudoval a pak 
byl ještě jeden rok na vojně, bylo to jedi-
né místo, které jsem sehnal. Tím myslím 
jediné, za které bych dostal plat, ze které 
bych uživil rodinu. Manželka je oční lé-
kařka, seznámili jsme se na škole. Ona 
tehdy pracovala v Nemocnici Na Bulov-
ce jako stážistka (za podporu). Tak jsem 
tedy šel na ten rentgen a  dodnes toho 
nelituji. A skoro všichni chirurgové mi 
říkají, že chtěli být rentgenology a já jim 
říkám: A proč jste nešli? (smích). Proto-
že faktem je, že my od rentgenu musíme 
mít alespoň z poloviny znalosti ze všech 
oborů, pro které děláme diagnostiku. 
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Nicméně některé záležitosti konzultu-
jeme s  kolegy, například z  ORL, když 
se jedná o oblast středouší nebo oblasti 
krku, to jsou velmi složité věci a je v zá-
jmu pacienta nález probrat i s klinikem.
• Když jste skončil školu, vyvolával se 
rentgen ještě na film?
Ano, teď je naštěstí všechno digitalizo-
vané. Začátky vůbec nebyly lehké, po-
užívali jsme olovnaté vesty, které měly 
něco přes 15 kg. Po celodenním nošení 
této vesty jsme domů přišli unaveni i fy-
zicky.
• Máte nějakou specializaci?
Jako primář akreditovaného pracoviště 
určeného k předatestační přípravě léka-
řů musím ovládat všechny typy vyšetře-
ní, která na našem pracovišti provádíme. 
Jinak jsem v našem okrese specialista na 
sonografie prsů. Zakoupili jsme ultra-
zvuk (sonograf) Samsung přímo pro 
tyto účely, který je na úrovni přístrojů 
mamodiagnostických center. Na tomto 
přístroji jsem schopen zaznamenat cys-
tu o velikosti 0,8 mm. Samozřejmě, čím 
víc toho vidíme, tím méně jsme schop-
ni říci, jak se takto malé léze vyvinou 
do budoucna. Já to však zdokumentuji 
a následně nastavím systém kontrol po 
3, 6 a 12 měsících.
• Co Vás na Vašem oboru baví, je to zá-
jem o technologie a přístroje?
Přesně tak. Jako kluk jsem býval fanda 
do letadýlek a  chtěl jsem být leteckým 
mechanikem. V osmé třídě jsem se s ka-
marády hlásil do Aera Vodochody, kde 
jsem složil talentovky a čekaly mě ještě 
další zkoušky. Ale maminka mi řekla, 
že volali ze školy, že zkoušky zrušili, 
a že budou brát až příští rok děti z de-
vítky. A  teprve nedávno, v  podstatě ve 
svých pětapadesáti letech, jsem se od 
rodičů dozvěděl, že chtěli, abych šel na 

gymnázium a že mě vlastně obalamutili 
(smích). Nicméně jsem rád, že ve svém 
oboru dělám hodně rukama, nemohl 
bych například pracovat na interně. Na 
Kladně jsem dělal zároveň i mamografii, 
se kterou jsme tehdy začínali. Pak jsem 
dělal 2  roky na pohotovosti a následně 
10 let na záchrance. V praxi to vypada-
lo tak, že jsme přes den dělali rentgeny 
a po nocích na záchrance.

• Jak se odreagujete z Vaší náročné prá-
ce?
Jak vidíte, máme velikou zahradu. Moje 
babička dělala v  Řeži v  zahradnictví, 
kam mě brávala, takže díky ní mám 
k  zahradě kladný vztah. Dále mě baví 
chalupaření, cestování a mám rád starší 
auta. Rekreačně sportuji – chodím po 
horách, jezdím na kole a  na běžkách. 
Rád chodím na procházky s manželkou 
a  s  našimi psy. Ve svých padesáti jsem 
začal včelařit pod vedením Tondy Pa-
neše z Husince. Nyní se snažím věnovat 
část volného času vnoučkovi a rodině.
• Jak se Vám změnil život povodněmi, 
nejen z  hmotného hlediska ale také 
z hlediska mezilidských vztahů?
Povodně nám samozřejmě daly docela 
zabrat. Náš současný dům byl rozesta-
věný, bydleli jsme v mém rodném domě 
níže, který byl nově zrekonstruovaný. 
V té době jsme už měli naše dvě dcery 
a  vlastně jsme přišli úplně o  všechno. 
Kromě pár věcí jsme stihli vzít pouze 
zvířata a  fotografie, na víc nebyl čas. 
Druhý den byla už voda ve výši oken. 
Podařilo se nám ještě zachránit pár věcí, 

které jsme umístili do psího kotce, u kte-
rého se tehdy voda zastavila. Vojáci nám 
pak pomáhali sesbírat odplavené trámy 
a  materiál ze stavby, které se zachytily 
v lese. Všechno, i palety střešních tašek, 
bylo od bláta. Čištění bylo opravdu ná-
ročné. Rád bych poděkoval kamarádům 
ze školy a  všem, kteří nám pomáhali. 
A také rodině Horzinkovým, kteří nám 
v  této nelehké chvíli nabídli ubytování 
ve svém domě, čehož si vážíme dodnes.

Přeji všem hezké Vánoce a  hodně 
zdraví v novém roce.
• Koho byste pozval k dalšímu štafeto-
vému rozhovoru?
Pozval bych Tomáše Těthala a rád bych 
se zeptal:
• Děláš velmi zajímavou a  progresiv-
ní práci ve své firmě. Mohl bys nám jí 
představit?
• Kam směřuje budoucnost využití ho-
logramů? Vím, že spolupracujete i  se 
zdravotnickým sektorem.
• Vím, že vaše rodina má z  tvé strany 
kořeny na jižní Moravě a  máš k  ním 
velmi vřelý vztah. Jak tě ovlivňuje?

Markéta Skřípalová
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Jako kluk jsem býval fanda 
do letadýlek a chtěl jsem být 

leteckým mechanikem. 
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P O D Z I M N Í  S O U Z N Ě N Í  S   P Ř Í R O D O U
Naše škola se letos již podruhé zaregis-
trovala do celorepublikového projek-
tu Ukliďme Česko. Po jarní účasti na 
zkoušku, kdy si úklid vyzkoušelo jen pár 
tříd, se do podzimního zapojili v  září 
žáci z  celé školy. Podle věku a  svých 
schopností se pustili s  chutí do práce 
a během jednoho týdne prošli a uklidili 
oblast nejen okolo školy, ale i odlehlejší 
místa. Naše malé sovičky se rozeběhly 
po lese okolo lesní školičky. Jejich ka-
marádi z  mateřské školky se vydali po 
cestě okolo Vltavy. Školáci prošmejdili 

okolí školy na všech světových stranách 
a  ti nejstarší udělali průzkum na dru-
hou stranu obce. Velkým překvapením 
jak pro děti, tak i  pro jejich doprovod 
bylo nasbírané množství a  rozmanitost 
odpadků, které se v našem okolí nachá-
zí. Našly se i malé zázraky jako kousek 
přírody ve skleněné lahvi, vzkaz v lahvi.

V  říjnu škola vyhlásila další akci na 
podporu naší přírodě – sběr starého pa-
píru. Starší žáci si vyzkoušeli dovednosti 
a kreativitu, při výuce počítačové tech-
niky s paní učitelkou vytvořili plakátek. 

Sběr se v průběhu jednoho týdne shro-
mažďoval před školou a poté byl odve-
zen ve spolupráci s obcí do sběrny. Vý-
sledkem byla suma 1 290  kg tříděného 
papíru, který je cennou surovinou pro 
výrobu nového papíru.

Dík patří všem žákům, kteří se na 
chvíli stali malými ekology, pedagogům 
a  zaměstnancům školy, kteří jim byli 
nápomocni, ale i rodičům a zástupcům 
obce za podporu.

Blanka Hamáčková 
koordinátor EVVO
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Z Š  H U S I N E C - Ř E Ž
Koloběžky v ZŠ a MŠ Husinec-Řež
V srpnu 2022 si pořídila naše škola ko-
loběžky pro děti i pedagogy. Využíváme 
tak možnosti krásné polohy školy vedle 
cyklistické stezky. Koloběžky jsou pro 
nás další možnou alternativou, jak zpří-
jemnit dětem tělesnou výchovu a vzbu-
dit v nich pozitivní přístup k aktivnímu 
pohybu. Na netradiční hodiny tělesné 
výchovy může vyrážet celá třída. Po-
stupně se učíme základy jízdy a pravidla 
jejich používání.

Koloběžky nevyužíváme jen na tělo-
cvik, ale i na velké přestávky, kdy mají 
děti možnost vyrazit na stezku s peda-
gogy.

V pátek 14. 10. 2022 jsme uspořádali 
1.  ročník závodu Koloběžka. Děti byly 
rozdělené do tří kategorií dle věku. Nej-
menší děti závodily v disciplíně 200 m, 
starší 300 m. Závod byl pro děti velikým 
zážitkem, zkouškou vytrvalosti a  rych-

losti. Bylo to příjemně strávené dopole-
dne.

Na skok v pravěku
Že historie procházela i  naším krajem, 
jsme měli možnost poznat při návště-
vě výstavy Archevita ve středu 12.  10. 
2022, která je zaměřená právě na nálezy 
z  okolí Roztok u  Prahy. Jsou zde k  vi-
dění původní obydlí z  období pravěku 
a archeologické nálezy. Vše je doplněno 
počítačovými perspektivami a hologra-
fickými projekcemi. Na ochozové gale-
rii jsou představeny pravěké exponáty. 
V  závěru programu jsme si vyzkoušeli 
vyrobit hliněnou nádobu či ozdobit hli-
něný střep. Žáci 4. třídy si to užili. Ostat-
ním výstavu doporučujeme třeba jako 
cíl rodinného výletu.

Lucie Dražilová
ředitelka ZŠ a MŠ Husinec-Řež



Š
K

O
L

A
 A

 Š
K

O
L

K
A

21

V A Ř E N Í  S   P R O F E S I O N Á L N Í M I  K U C H A Ř I
Ve středu 9. 11. 2022 k  nám do školní 
kuchyně zavítali dva profesionální ku-
chaři pánové Juraj Dohňanský a Petr 
Kutil. Spolupráci jsme navázali již mi-
nulý rok, kdy nám společné vaření pře-
kazila covidová pandemie a nyní jsme 
akci mohli konečně zrealizovat.

Na den D jsme vymysleli menu:
• Polévka: Krém z  kořenové zeleniny 
s pečeným česnekem
• Hlavní chod: Kuře po lovecku s polen-
tou s polníčkovým salátem

Vaření probíhalo ve velmi přátelské 
a tvůrčí atmosféře. Paní kuchařky sdělo-
valy své zkušenosti se školním vařením 
a naopak profesionální kuchaři předali 
své zkušenosti a poradili pár dobrých 
triků a tipů, které do budoucna rády 
uplatníme při našem vaření. Oba ku-
chaři nás pochválili za perfektní čistotu 
v kuchyni a za vysoké pracovní nasaze-
ní.

Návštěva kuchařů nespočívala pouze 
ve společné přípravě obědu, celé menu 

osobně vydávali všem dětem, pro které 
to byla zajisté velká atrakce.

Dětem ve valné většině chutnalo, 
pouze polenta byla pro ně novinkou, 
kterou ne každý přijal. Všechny nás těši-
ly prázdné talíře i sdělené pochvaly.

V každém případě byla celá akce vel-
mi povedená a určitě ji do budoucna zo-
pakujeme. Pořídili jsme velké množství 
fotek, které lze zhlédnout na stránkách 
naší školy.

tým školní kuchyně
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P O LY T E C H N I C K Ý  K O U T E K  V  L M Š

S V A T Ý  M A R T I N

Na začátku školního roku vyvrcholily 
v lesní školce přípravy na otevření poly-
technického koutku – venkovní dílnič-
ky, ve  které si děti procvičují základní 
dovednosti s pilkou, kladivem, šroubo-

vákem apod. Začínáme pomalu, učíme 
se bezpečnostním zásadám a základům 
práce s nářadím. Děti už si vyzkoušely 
upnout větev či dřívko do svěráku, uříz-
nout jej, dvě dřívka k sobě sešroubovat 

nebo přibít hřebíky. Teď už vznikají prv-
ní opravdické výrobky. Všechny práce 
s nářadím moc baví.

Zdenka Maříková

Stromy jsou už téměř holé, barvy po-
malu mizí a síla bylin se stahuje dolů, 
pod zem. Listopad je měsícem, v němž 
definitivně končí uplynulý přírodní rok. 
My jsme se tradičně vydali na svatomar-
tinský průvod, abychom si ukázali prin-
cip soucitu, milosrdenství a schopnosti 
rozdělit se. Voják na bílém koni, který se 
o svůj nový teplý plášť rozdělil se žebrá-

kem, nám k tomu byl vzorem.
Svatomartinská slavnost začínala na 

krásně osvícené školní zahradě, kde 
jsme měli možnost zhlédnout divadelní 
vystoupení v podání 5. A. Svatý Martin 
si pro nás poté na svém bílém koni přijel 
ke schodům a my ho mohli následovat 
až nahoru za paneláky. Tam nás uvítal 
tajemný zvuk didgeridoo v podání Petra 

Skřípala a školní pěvecký sbor s flétna-
mi a kytarou, na kterou hrála Markéta 
Skřípalová. Než se s námi svatý Martin 
rozloučil, daroval nám kus svého červe-
ného pláště, ve kterém jsme našli čoko-
ládové zlaťáky. Je jasné, že jsme se o ně 
všichni rozdělili.

Magda Frýbortová
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K U B B  H U S I N E C
Měsíce září a  říjen 
byly ve znamení 
posledních turnajů 
v  roce 2022. V půl-
ce září se konal 
Czech KUBB Cup 
2022, který pořádal 

Fanda Holada a  jednalo se o  největ-
ší turnaj v  České republice. Tentokrát 
jsme do našich navigací zadali město 
Opočno, koupaliště Broumar. Turna-
je se zúčastnilo i  několik zahraničních 
týmů ze  Švédska a  Švýcarska. V  pátek 
odpoledne a hlavně večer se stihla ode-
hrát první část turnaje v kategorii 1 vs 1, 
které se zúčastnilo 84  hráčů. Hrálo se 
do nočních hodin a nikdo z hráčů na-
šeho spolku se bohužel neprobojoval do 

bojů o medaile. Jednotlivci se dohrávali 
dlouho do noci, ale v  sobotu ráno byli 
hráči připraveni zahrát si hlavní turnaj 
3 vs 3, kterého se zúčastnily 4 naše týmy. 
Do TOP 16 se probojoval pouze tým Jir-
čaňáci, zbylé naše týmy čekal tzv. Ram-
pušák Cup. V této části byl nejúspěšnější 
tým Kersko, který obsadil 3. místo a do 
Husince přivezl cennou trofej!

Další turnajovou zastávkou bylo his-
toricky první MČR žen, kterého se zú-
častnilo 5  našich hráček. Adeptek na 
získání tohoto historicky prvního titulu 
mistryně ČR bylo z  našeho spolku víc 
a  s  velkým očekáváním jsme celý den 
sledovali online výsledky. V  semifinále 
se objevily pouze naše hráčky – Klárka, 
Hanka D., Hanka J. a Jiřinka. Do finále 

postoupila Klárka s Hankou D. a o třetí 
místo poté bojovala Hanka J. proti Mar-
kétě z KK Police. Finálové klání vyhrála 
Klárka a stala se tak mistryní ČR! Navíc 
finálovou účastí Hanky D. jsme měli jis-
tou další medaili pro náš spolek! Mohli 
jsme mít na bedně všechny naše hráčky, 
ale bohužel Hanka J. třetí místo nevybo-
jovala.

První říjnový den jsme se všichni 
setkali v  Občerstvení U  Hastrmana na 
posledním turnaji této sezóny. Celkem 
přijelo 24  týmů a  pro několik týmů to 
byla vůbec první účast na kubbovém 
turnaji. Do hlavního pavouka postou-
pilo 16  nejlépe umístěných týmů po 
základních kolech, ve kterém nechybě-
lo několik našich týmů. Při vyhlašování 
jsme slavili umístění hned třech našich 
týmů na medailových pozicích – 3. mís-
to obsadili Pinďové a  Husinec GANG, 
1. místo patřilo tandemu K&K!

Sezóna bylo dlouhá, ale skvělá! Za-
končili jsme ji naší tradiční doKubbnou 
pro členy spolku a  putovní pohár pro 
další rok patří Pepíčkovi! Už teď víme, 
že se máme na co těšit i v příštím roce. 
Sezóna 2023 odstartuje zimním turna-
jem v Polici nad Metují a bude pokračo-
vat několika turnaji napříč republikou. 
Začátek léta bude opět patřit ME a  už 
pár dní víme, kam pojedeme tentokrát – 
organizace se ujala švédská kubbová 
asociace a můžeme kupovat letenky do 
Stockholmu! Nezapomeňte se podívat 
na naše webové stránky, kde si můžete 
přečíst o  našich účastech na turnajích. 
Na příští rok se už teď těšíme a doufá-
me, že si vezmeme do rukou kubbové 
sady co nejdřív!

Katka Krmelová
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V Á Ž E N Í  S P O R T O V N Í  F A N O U Š C I

Naši nejmenší 
Tréninkové nasazení našich žáčků je 
vynikající. Podle účasti na trénincích 
je vidět, že je to baví a podle výsledků 
a herního projevu při zápasech ještě víc. 
Radost z každého vstřeleného gólu je 
obrovská. I za velice nepříznivého sta-
vu stálý zápal pro hru a snaha zahrát co 
nejlépe je abnormální. 

Po posledním zápase proběhlo drob-
né posezení a rozloučení s úspěšně ode-
hranou sezonou. Vždy proti nám nastu-
povali starší žáci, než máme v týmu my. 
První zápasy byly s většími prohrami: 
Husinec-Řež – Odolena Voda A 2 : 29 
a Odolena Voda B – Husinec-Řež 11 : 0. 
Pak nastala doba, že jsme se soupeřům 
začali herně přibližovat: Husinec-Řež – 
Klecany 9 : 25, Líbeznice – Husinec-Řež 
14 : 3, Husinec-Řež – Veltěž 2 : 18. Pak 
už jsme hráli vyrovnané zápasy: Nová 
Ves – Husinec-Řež 14 : 6, Husinec-Řež 
– Bášť 6 : 10. A na závěr to přišlo: Ko-
jetice – Husinec-Řež 1 : 11. Zasloužená 
výhra. Děkuji. 

Tréninky jsou každou středu od 
16 hodin. Poděkování asistentům za 
až na pár výjimek vzornou docházku. 
Opravdu díky Jakubovi, Lubošovi, Hon-
zovi i všem rodičům. 

Á tým 
V našem týmu máme spoustu výbor-
ných hráčů a individualit, kteří si však 
nedokážou nahrát a vyhovět si včasným 
pohybem nebo náběhem. Většina se do-
mnívá, že fotbal je individuální hra a že 
mají balon jen pro sebe. Chlapi, probí-
há mistrovství světa ve fotbale, prosím 

podívejte se na pár zápasů, a zjistíte, že 
fotbal je kolektivní hra. Děkuji.

Po 11 mistrovských zápasech máme 
10 bodů a krčíme se na 9. místě tabulky. 
Výsledky, prohry: Čelákovice 0 : 6, Ho-
vorčovice 0 : 4, Větrušice 0 : 1, Dřevčice 
0 : 4, Nová Ves 0 : 2, Nehvizdy 1 : 5, Zá-
ryby 3 : 4, remíza: Brázdim 3 : 3, výhry: 
Vodochody 7 : 2, Lázně Toušeň 1 : 0, Lí-
beznice 7 : 1. 

Doufejme, že jarní část sezony bude 
povedenější. 

Stará garda 
Našim starším fotbalistům se dařilo 
výborně. Výhra s naším tradičním sou-
peřem z Milčic 2 : 1. Výhra nad silným 
týmem z Mratína 6 : 3. Remíza s Mil-
čicemi 1 : 1 a na závěr opět výhra nad 
Mratínem 4 : 2. Stará garda drží na pod-
zim neporazitelnost. Jen tak dál. 

Za všechny, co se u nás zabývají fot-
balem, přeji ostatním lidem krásné pro-
žití vánočních svátků a do Nového roku 
mnoho zdraví a štěstí. 

Stanislav Strnad 
prezident SK Husinec-Řež 

Mladší žáci 
Proběhla nám podzimní část soutěže 
mladších žáků. Jak už jsem avizoval, 
přechod z přípravky do žáků není žádná 
sranda. Nový systém rozestavení, nová 
pravidla, velikost hřiště. 

Skočili jsme do toho po hlavě a 
v prvních zápasech dostávali nepříjem-
né nakládačky v podobě 20 : 1 na hřišti 
Líbeznic. Během pár zápasů začal být 
herní projev o poznání lepší, a i proto 

poslední zápasy už byly mnohem vy-
rovnanější, např. v Bašti 5 : 1, a domácí 
utkání s Měšicemi, kterým jsme zakon-
čili soutěž prohrou 0 : 5. 

Po zápase se slavilo, jako bychom ce-
lou soutěž vyhráli. Moc mě těší nadšení 
dětí i po tak strašně náročném přesunu 
o soutěž výš. Na jaře v přípravce (jako 
nejstarší ročník) nepoznali prohru a na-
opak na podzim v žácích (většinu zápa-
sů suverénně nejmladší ročník) nedoká-
zali porazit žádného soupeře a vstřelili 
pouhých šest gólů. 

Na jarní část soutěže se budeme při-
pravovat v podstatě celou zimu, každý 
pátek dle počasí budeme buď na hřišti, 
anebo nabírat fyzičku v řežských ulicích. 

Díky všem, co se podílí na výchově 
mladých fotbalistů, ať už je to přímo na 
hřišti, nebo v hledišti, anebo jen tím, že 
jako rodič jste ochotni podporovat své 
dítě v tomto skvělém všestranném spor-
tu. 

Václav Srba

Dovolte mi, abych vás informoval o průběhu podzimní sezony fotbalového ročníku 2022/2023. 
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T U R N A J  J E Ž K O H R A N Í  V E  Z N A M E N Í 
O B C H O D U  A  Ř E M E S E L

Zatímco loni se soutěžilo na dvě kola 
v  jediné hře RoboRally  – svižném zá-
vodu robotů ujíždějících nebezpečným 
bludištěm – pro druhý ročník jsme vy-
brali dvě různé hry založené na pečli-
vém plánování.

První je Century  – Cesta koření. Ta 
dýchá atmosférou orientálního tržiště. 
Hráči v  roli obchodníků směňují vzác-
ná koření a ve vhodnou chvíli vypravu-
jí plně naložené karavany do blízkých 
i  vzdálených měst, jejichž obyvatelé 
dané druhy koření poptávají. Z hlediska 
mechanismu se jedná o  tzv. deckbuil-
dingovou hru postavenou na rozšiřová-
ní vlastního karetního balíčku.

Druhým kouskem je původem ja-
ponská hra Naše osada, v níž každý hráč 
pomocí svých dělníků získává přírodní 
suroviny a  staví nejrůznější užitečné 

budovy na společném území. Hra je 
sice soutěživá, ale je dobré myslet na 
možnost spolupráce. Tedy, že můžete 
(samozřejmě za malý poplatek) využít 
infrastrukturu svých soupeřů, anebo 
naopak přilákat jejich dělníky do svých 
průmyslových a  zemědělských budov. 
Pak za návštěvu zaplatí zase oni vám… 
Obě hry spojuje potřeba sledování čin-
nosti protihráčů. 

Zatímco Cesta koření je běžně do-
stupná, Naše osada je v českých obcho-

dech momentálně vyprodaná. Kdo se 
chce turnaje zúčastnit, má příležitost 
hry natrénovat na schůzkách klubu na 
obecním úřadě každou první sobotu 
v měsíci od 15.00.

Titul vítěze Ježkohraní z dubna 2022 
bude obhajovat Ondřej Nádeníček 
z Řeže. „Na deskových hrách se mi líbí, 
že je to zas něco jiného než videohry.“ 
říká Ondřej, který má nyní doma vysta-
vený putovní pohár s ježčím poutníkem. 
Turnaj považuje skoro za sváteční udá-
lost a těší se na další ročník.

Účast v turnaji je zdarma a otevřená 
pro kohokoli. V případě dětských účast-
níků doporučujeme minimální věk 
10 let. Mladší se mohou zapojit, jestliže 
se na klubových setkáních dobře sezná-
mí s pravidly obou her.

Jan Typlt

V řežském deskoherním klubu jsme loni v dubnu založili soutěž o putovní pohár s názvem Ježkohraní. V roce 2023 turnaj připadne 
na „aprílovou“ sobotu 1. dubna. Účastníci se utkají ve dvou hrách, které se lze v klubu naučit. 

Titul vítěze Ježkohraní 
z dubna 2022 bude obhajo-

vat Ondřej Nádeníček z Řeže. 
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A T E L I É R  J A R M I LY  K R Á L O V É
Výuka v ateliéru je opět v plném prou-
du. Tento rok v úterý malují dospěláci 
a ve středu děti. Malým i velkým jde 
tvoření pěkně od ruky a můžete se těšit 
v příštím roce na ateliérovou výstavu na 
Chvalském zámku.

Připravujeme další 3 děvčata na ta-
lentové zkoušky do výtvarných škol. 
Můžete jim držet palce. Zatím se z ate-
liéru všichni na školy dostali.  

U obecního úřadu jsem si připomně-
la pomalované lampy, které jsme kdysi 
vyzdobili s dětmi na letním výtvarném 
táboře. Děti mají vždy velkou radost, 

když mohou namalovat něco praktické-
ho, například lampy nebo židle v atelié-
ru. Jak by se Vám líbil nápad pomalovat 
nějaké další lampy? Naše vesnice by tak 
mohla být trochu barevnější a veselejší. 
Každá rodina by například mohla vy-
malovat svou lampu.  

V lednu se snažíme zorganizovat 
v ateliéru setkání se Silvií Rei. Termín 
budeme včas inzerovat.  

Všem přejeme klidný vánoční a slu-
novratový čas z ateliéru. 

 Jarmila Králová
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Posláním Charity je s láskou poskytovat pomoc a péči těm, kteří to potřebují. Snažíme se usnadňovat život seniorům, lidem zdra-
votně postiženým nebo dlouhodobě nemocným, i jejich rodinám. Zajišťujeme komplexní zdravotní a sociální péči každému bez 
ohledu na věk, bydliště, zdravotní stav či sociální postavení. Pomáháme překonávat překážky i samotu, a umožňujeme všem bez 
rozdílu prožít plnohodnotný život, navzdory svému znevýhodnění. Naše terénní pracovnice jsou neustále k dispozici také obyvate-
lům Husince-Řeže, neváhejte se proto v případě potřeby kdykoliv obrátit na uvedené kontakty.

Domácí zdravotní péče
Terénní zdravotní péče je pacientům 
zajištěna na základě indikace praktic-
kého lékaře. Vykonávají ji registrované 
zdravotní sestry s odbornou kvalifikací 
a praxí u lůžka. Díky tomu, mohou paci-
enti zůstat ve svém domácím prostředí, 
přestože stále vyžadují odbornou péči, 
což má prokazatelně pozitivní dopad na 
jejich psychický i zdravotní stav. Služba 
zahrnuje běžné zdravotní úkony jako 
odběry, převazy, rehabilitace, podává-
ní medikace, ale také třeba paliativní 

péči o  onkologicky nemocné pacienty. 
Je poskytována 24 hodin denně, včetně 
víkendů a svátků.

Domácí zdravotní péče je plně hraze-
na ze zdravotního pojištění, tudíž klienty 
nic nestojí. Charita Neratovice spolupra-
cuje se všemi zdravotními pojišťovnami. 
V případě jakýchkoliv dotazů, či potře-
by domácí péče, se obracejte na vedoucí 
zdravotní péče, telefon 731 625 989 nebo 
e-mail zdravotni@charita-neratovice.cz.

Pečovatelská služba
Jedná se o terénní službu poskytovanou 
lidem, kteří mají z  důvodu stáří, chro-
nické nemoci, nebo zdravotního posti-
žení sníženou vlastní soběstačnost, a je-
jichž situace tak vyžaduje pomoc jiné 
osoby. Posláním pečovatelské služby je 
podpora těchto lidí v  takovém rozsa-
hu, aby mohli nadále setrvat ve svém 
domácím prostředí v  důstojných pod-
mínkách. Služba zahrnuje nejen dovoz 
obědů, ale třeba také pomoc s  osobní 
hygienou, podáváním stravy, nákupy či 
zajištěním chodu domácnosti. Její roz-
sah vyplývá z osobního jednání zájemce 
s  naší sociální pracovnicí, jejímž úko-
lem je zjistit konkrétní potřeby klienta, 
jeho sociální zázemí a časové možnosti. 
Domluvené podmínky i  forma úhrady 
jsou součástí smlouvy, která je s klien-
tem následně sepsána.

Péči zajišťují kvalifikovaní pracovníci 
v  sociálních službách, kteří vše pečlivě 
zaznamenávají do dokumentace kli-
enta dle zákona č. 108/2006 Sb. Služba 
je poskytována každý den v  rozmezí 
7–19  hodin, včetně víkendů a  svátků. 
V  případě dotazů či zájmu o  pečova-
telské služby kontaktuje vedoucí soci-
álních služeb, telefon 736 670 631 nebo 
e-mail socialni@charita-neratovice.cz.

Požehnané svátky vánoční a  mnoho 
zdraví do nového roku přeje

Charita Neratovice

C H A R I T A  N E R A T O V I C E
Každý člověk je pro nás důležitý
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T O M  Ř E Ž   –  P O D Z I M N Í  Z P R Á V Y
V neděli 11. září jsme uspořádali 3. roč-
ník turistického závodu pro děti Tézetko 
2022. Zázemí závodu bylo opět v Polep-
šovně ducha. Letos byla trasa závodu 
vedena v  protisměru oproti minulým 
letem. Cestou závodníky čekalo šest 
stanovišť s  otázkami z  oborů: známá 
osobnost, topografie, dopravní značky, 
naše řeky, stromy, zvířata a čtyři stano-
viště, kde se plnily úkoly: určování smě-
ru podle buzoly, hod granátem, lanová 
lávka a plížení pod překážkou. Start byl 
v  14.30, běželo se samostatně po dvou 
minutách, poslední závodník přiběhl 
chvíli po půl páté. Letošního závodu 
se zúčastnilo 33  závodníků, kteří byli 
rozděleni do tří kategorií: 7–9, 10–12 
a  13–15  let. Kritériem nebyl jen dobrý 
čas, ale také správnost zodpovězených 
otázek a plnění úkolů. Vítězové ve všech 
kategoriích byli odměněni diplomem, 
dárkem a  samozřejmě velkou medailí. 
Děkuji všem dobrovolníkům, kteří po-
mohli s  organizací, a  velké díky patří 
majitelům Polepšovny ducha za zapůj-
čení areálu.

Od 30. 9. do 2. 10. se konala výpra-
va do Českého středohoří. Přes Kralupy 
a Lovosice jsme dojeli do Žalhostic. Od 
řeky jsme vystoupali nahoru a při zápa-
du slunce došli do kempu ve vsi Men-
taurov. Stany jsme stavěli už za tmy, pak 

jsme si na vařičích ohřáli večeři. Noc 
byla chladná, ale byli jsme připraveni. 
V  sobotu jsme se vydali skrz tajuplné 
lesy po úzkých stezkách a nepotkali ani 
živáčka. Po poledni začalo pršet, tak-
že jsme celí šťastní dorazili do dalšího 
kempu Levínský Kocour. K večeru déšť 
ustal, ohřáli jsme se u ohně a udělali si 
teplé jídlo a čaj. Usínali jsme notně una-
veni. Nedělní dopoledne se počasí pro-
měnilo, užívali jsme si sluníčka. Vyšli 
jsme na cestu, jejíž cíl byl v Úštěku. Před 
odjezdem vlaku jsme si dopřáli teplý 
oběd a pak už vyrazili směr Řež.

Podzimní prázdniny na konci října 
jsme jako vždycky strávili na naší chalu-
pě v Knínici v Krušných horách. Vyrazi-
li jsme ve středu 26. října dopoledne, po 
příjezdu jsme se zabydleli a  pak se vy-
dali na procházku kolem liboucheckého 
tunelu, starší brigádničili u chalupy. Ve 
čtvrtek nás čekal první celodenní výlet. 
Vypravili jsme se na zříceninu hradu 
Blansko. Vlakem jsme dojeli do Neštědic 
a odtud jsme stoupali vysoko do kopců, 
kde se konečně zvedla mlha. Krásnou 
podzimní přírodou jsme došli k hradu, 
kde jsme si dali oběd. Pokračovali jsme 
do obce Žežice, kde si mladší počkali na 
autobus do Ústí, a  ty starší čekala ještě 
asi desetikilometrová cesta do Knínice. 
Páteční dopoledne jsme trochu zaměst-

nali ruce, vyráběli jsme vánoční přání 
a  hvězdičky. Odpoledne jsme se vydali 
na procházku kolem Knínice a zahráli si 
cestou hry. Večer jsme si promítli film 
o  Asterixovi a  Obelixovi. V  sobotu byl 
na programu další celodenní výlet. Au-
tobusem jsme jeli do Ústí a lanovkou na 
vrch Větruše. Po naučné stezce Větruše–
Vrkoč jsme došli k Vaňovskému vodo-
pádu, dali si oběd a pak jsme pokračo-
vali po silnici k Masarykovu zdymadlu, 
které je průchozí, a vyšli jsme na druhé 
straně pod hradem Střekov. Vystoupali 
jsme až k němu a vydali na samostatnou 
prohlídku hradu. Z  nejbližší zastávky 
MHD jsme dojeli do centra Ústí auto-
busem zpět ke Knínici. Večer jsme si 
v jídelně zahráli pár her a zazpívali ně-
kolik písniček s kytarou a nakonec do-
šlo znovu na promítání. V  neděli jsme 
se vrhli na balení a  úklid chalupy. Vše 
jsme bez problémů zvládli a ve dvanáct 
hodin už jsme ujížděli autobusem do 
Ústí. Tradičně jsme navštívili cukrárnu 
Barborka, kde jsme poseděli nad dortí-
ky a pak jsme nasedli do vlaku a ujížděli 
směr Řež.

Blíží se konec roku, možná stihneme 
ještě nějaký výlet, ale už teď vám pře-
jeme krásný rok 2023 plný turistických 
zážitků!

Jitka Kroupová



S
P

O
L

K
Y

 A
 S

D
R

U
Ž

E
N

Í
29

H A S I Č S K Ý  O B R Á Z K O V Ý  P O D Z I M

10. 9. 
Zdibský Srandamač

Tým Mladší žáci 2. místo

Tým Starší žáci 1. místo

Muži a ženy si odnesli stříbrné medaile.

Všem moc gratulujeme 
a těšíme se do Zdib i příští rok.

Před okresními závody jsme ještě zajeli potré-
novat do Brandýsa nad Labem a tam se uká-
zalo, že každý den není posvícení a  medaile 
získat medaile opravdu něco stojí.

Moc děkujeme všem sponzorům a pře-
jeme klidné prožití vánočních svátků 
a klidný nový rok.

Katka Studničková

Místo konání domácí hřiště, přihlášených 
týmů 33. Poskládali jsme 3  týmy a  šlo se na 
věc.

17. 9. 
Slavnosti Levého a Pravého břehu

Maxíkův pohár
Brandýs nad Labem

O pohár starosty OSH
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M Y S L I V O S T  –  S V A T O H U B E R T S K Á  M Š E
Každoročně se počát-
kem listopadu kolem 
svátku svatého Huberta 
konají akce k uctění pa-
mátky tohoto patrona 
myslivců. Jednou z nej-

význačnějších akcí bývá svatohubertská 
mše, což je mše svatá provázená sboro-
vým zpěvem a hrou na lovecké dechové 
hudební nástroje. Jsou známá tři česká 
provedení této mše, z  nichž nejčastěji 
hraná je Hranická hubertská mše B dur 
od Petra Vacka a Vladimíra Vyhlídala. 
Byla zkomponována v  roce 2009 a vě-
nována trubačům Střední lesnické školy 
v Hranicích na Moravě. Právě tuto mši 
předvedlo Lovecké trio Praha se svými 
hosty v  sobotu 12. listopadu v  klecan-
ském kostele Nanebevzetí Panny Marie. 
Lovecké trio Praha pod vedením člena 

České filharmonie Petra Dudy přizvalo 
k účinkování mladé talentované hudeb-
níky, kteří předvedli mistrovský přednes 
mše upravené pro tři lesnice a borlici. 
O  sborový zpěv se postaral jako vždy 
skvělý ženský sbor Klenota. 

Vlastní mši předcházel slavnostní 
průvod, v jehož čele kráčel klecanský fa-
rář P. Pavel Kuneš následovaný členem 
Řádu svatého Huberta ve slavnostním 
řádovém úboru. Za nimi šli myslivci 
v  uniformách, kteří nesli obětiny, což 
bylo sele divočáka a bažanti. Průvod 
vešel do vyzdobeného kostela, kde před 
oltářem bylo vystaveno krásné jelení pa-
roží. Mši celebroval P. Kuneš a její sou-
částí bylo čtení z Bible, přímluvy k Bohu 
a kázání pana faráře, ve kterém zmínil 
svatohubertskou legendu, přínos hrabě-
te Šporka k  mysliveckým tradicím, vý-

znam myslivosti v historii i současnosti, 
přírodní prostředí a jeho trvalou ochra-
nu. Kázání bylo prokládáno sborovým 
zpěvem s hudebním doprovodem.

Po skončení mše uspořádali hu-
debníci před kostelem improvizovaný 
koncert s  ukázkami loveckých fanfár 
a signálů od prof. Dyka užívaných při 
lovech. Člen Řádu sv. Huberta sezná-
mil přítomné s okolnostmi vzniku řádu 
v  18. století zásluhou hraběte Šporka 
i obnovením jeho činnosti po roce 1989.

Letošní hubertská mše zaujala výbor-
ným hudebním a pěveckým provede-
ním i sympatickým projevem pana fará-
ře, kterým se obracel jak k přítomným 
věřícím, tak k  laickým návštěvníkům. 
O zájmu lidí o dobrou hudbu a zpěv 
svědčil zaplněný kostel.

Jindřich Trpák
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M Á M E  Z A  S E B O U
D L O U H O  O Č E K Á V A N O U  P R E M I É R U !

Divadelní soubor řežských ochotní-
ků Jakoby herci má za sebou úspěšnou 
premiéru svého historicky prvního au-
torského představení Hra ve hře (aneb 
nevážně na vážné téma). Premiéra se 
uskutečnila 26. 11. v Polepšovně ducha 
a přilákala vysoký zájem diváků. Dle re-
akcí to vypadalo, že jsme si ostudu ne-
ustřihli, a  tak se budeme těšit, že si po 
Novém roce dáme nějakou tu reprízu. 
Zkoušeli jsme pilně od března, nejprve 
jsme vybrali námět a  společnými sila-
mi napsali scénář, obsadili role, navrhli 
scénu i kostýmy a vše doladili živým hu-
debním doprovodem. A protože nás to 
bavilo, chceme se pustit příští rok zase 
do zkoušení něčeho nového. Pokud by 
měl někdo chuť se k nám přidat, je vítán. 
A nás bude těšit, pokud nám zůstanete, 
Vy diváci, věrní.

vaši Jakoby herci
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M I L Í  Č L E N O V É  N A Š Í 
N Á K U P N Í  S K U P I N Y

rádi bychom Vám poděkovali za Vaši 
přízeň v  tomto roce. 14.  prosince se 
uskutečnil poslední letošní výdejní den, 
a  tak jsme pro Vás, podobně jako vlo-
ni, vytvořili malou statistiku. V  roce 
2022 jsme pro Vás zorganizovali 31 vý-
dejních dnů, obsloužili 219  zákazníků 
a vydali 2 466 objednaných produktů za 
218 266 Kč.

Jsme moc rádi, že jste si k nám našli 
cestu a i v této době zdražování a nejis-
toty máte stále zájem o  kvalitní potra-
viny od českých výrobců na Váš stůl. 
Děkujeme a  těšíme se na vzájemné se-
tkávání i v příštím roce.

Přejeme Vám klidné prožití vánoč-
ních svátků a  jen to dobré v celém no-
vém roce.

vaši organizátoři Hanka a Matěj
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ZELENÝ OKRUH 
JADERNÝM ÚDOLÍM OBCE HUSINEC

Areál ÚJV Řež, a. s. 

Naučná stezka 
Čestmíra Šimáně

Park U Pasáčka

ZŠ a MŠ Husinec-Řež

 Obecní úřad Husinec

Kaplička Sv. Václava

Cukrárna Sarnia

Samoobsluha

Občerstvení 
U Hastrmana

Hospůdka u hřiště,
Kavárna Konkáva

Polepšovna ducha
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Autobusová zastávka

Vlaková zastávka

Přívoz

Vyhlídka

Dětské hřiště

Fotbalové  hřiště

Pošta

PARTNEŘI PROJEKTU

Obec Husinec
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Používáme ho každodenně pro osobní hygienu, ve středověku sloužilo především 
k praní a ještě dříve, ve starověku, jako léčivo k ošetřování ran. Řeč je o mýdlu, nej-
starší vyrobené látce snižující povrchové napětí, a tudíž efektivně odstraňující nečis-
toty. Rozšíření mýdla pro tělesnou očistu má jednoznačně pozitivní přínos pro snížení 
výskytu infekčních nemocí. Existují však i mýdla, která naopak vážná onemocnění 
způsobují – nikoli lidem ale obrazům. Tou „nemocí“ je proces zvaný zmýdelňování 
barevných vrstev a patří mezi nejpalčivější problémy dneška v oblasti ochrany kultur-
ního dědictví. Zkoumají jej i vědci z Akademické laboratoře malířských děl (ALMA), 
společného pracoviště ÚACH AV ČR a AVU v Praze.

Chemická podstata mýdel
Z  chemického hlediska jsou mýdla or-
ganokovové soli  – sloučeniny tvořené 
vyšší mastnou kyselinou (obsahuje řetě-
zec s 10–22 uhlíky) a kovem. 

V  případě běžného mýdla na mytí 
či praní bývá tímto kovem sodík nebo 
draslík, který se obvykle ve formě hyd-
roxidu přidává k rozvařené směsi živo-
čišných či rostlinných tuků a po vzájem-
né reakci těchto složek vznikne mýdlo. 
Pro kosmetiku se dále surové mýdlo mí-
chá s parfémy, barvivy či látkami zmír-
ňujícími jeho zásaditost.

Mýdla, která nalézáme v  barevných 
vrstvách obrazů, jsou obdobné soli vyš-
ších mastných kyselin a  kovů, vznikají 
však samovolně reakcí mezi jednotli-
vými složkami malby. Zdrojem kovů 
jsou pigmenty, které malbě dodávají 
barevnost. Nejčastějším kovem v těchto 
mýdlech bývá olovo či zinek. Olovnaté 
pigmenty přitom byly v  historii velmi 
rozšířené jako běloby, červeně či žlutě. 
Ostatně olovnatá běloba je v evropském 
malířství nejpoužívanějším pigmentem 
vůbec. 

Zdrojem vyšších mastných kyselin 
v  obrazech jsou mastná pojiva, díky 
nimž pigmentový prášek drží pohro-

madě a  vytváří tak barevnou vrstvu. 
Mezi tato pojiva patří vysýchavé oleje 
či žloutkové tempery. Olejomalba je do-
dnes nejrozšířenější technikou zhruba 
od konce středověku, kdy nahradila teh-
dy převažující žloutkovou temperu. 

Zmýdelňování jako skrytá hrozba
Zmýdelňování tedy potenciálně může 
ohrožovat enormní počet maleb. Za 
určitých (dosud ne zcela objasněných) 
podmínek některé pigmenty reagu-
jí s mastnými pojivy za vzniku nových 
sloučenin, které v  malbě původně ne-
byly a které mají tendenci se v průběhu 
času shlukovat, prorůstat vrstvami a tím 
zvrásňovat povrch malby, tvořit na ní 
puchýře, bílá zrnka či výpotky. 

Než bylo zmýdelňování maleb odha-
leno, došlo i  k  řadě mylných interpre-
tací. Například drobná zrnka mýdel na 
střechách domů na Vermeerově obraze 
Pohled na Delft byla historiky umění 
považována za záměr autora, který tak 
měl zachytit kapky po dešťové přeháňce. 
Až pozdější podrobný průzkum ukázal, 
že jde o nežádoucí degradaci.

Vlivem velkých krystalizačních tla-
ků doprovázejících růst mýdel mohou 
jednotlivé vrstvy ztratit vzájemnou 

soudržnost, což vede k jejich úplnému 
opadávání. Pokročilé zmýdelnění může 
vést také ke změně optických vlastností. 
Například původně kryvá barva zprů-
hlední a  vynikne tak tmavý podklad. 
Známým příkladem jsou průsvitné kon-
ce chřestu na slavném obraze Adriena 
Coorteho Zátiší s chřestem. 

Naproti tomu v  mnoha případech 
portrétních miniatur, které vědci 
z  ALMA podrobně zkoumali, byla od-
halena přítomnost mýdel, aniž by došlo 
(zatím) k  nežádoucím změnám vzhle-
du. Průzkum však přinesl řadu nových 
poznání. Ukázalo se, že dalším pigmen-
tem tvořícím mýdla je i červená ruměl-
ka (sulfid rtuťnatý) a že vedle akvarelu, 
který byl v  miniaturách nejčastěji vyu-
žíván, existovala dosud blíže nepopsaná 
„smíšená“ technika kombinující akvarel 
s olejem. 

Další experimentální práce mají za cíl 
objasnit působení různých druhů vlh-
kosti na vznik a krystalizaci mýdel. Až 
se podaří detailně prozkoumat jednotli-
vé příčiny „nemoci“, lze hledat efektivní 
léčbu, tedy vhodné konzervátorské po-
stupy, které by zmýdelňování zabránily 
nebo alespoň zpomalily. 

Silvie Švarcová, ÚACH AV ČR, v. v. i.

M Ý D L A ,  K T E R Á  N E M Y J Í
Skrytá hrozba pro malířská díla

foto archiv ALMA
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D E T E K T O R Y  Z   Ú J F  L E T Í  K  M Ě S Í C I

Na cestu k  Měsíci odstartovala 16.  lis-
topadu 2022 z  Kennedyho vesmírného 
střediska NASA na Floridě kosmická 
loď Orion v misi Artemis  I. Na palubě 
Orionu jsou v rámci experimentu DLR 
MARE i fantomy (figuríny) Helga a Zo-
har. Ty jsou vybaveny mimo jiné detek-
tory měřícími kosmické záření, vyvinu-
tými v ODZ.

Matroshka AstroRad Radiation Ex-
periment (MARE) je prvním velkým 
experimentem, měřícím účinky radiač-
ní expozice na ženské tělo za oběžnou 
dráhou Mezinárodní vesmírné stanice 
(ISS). Koordinátorem MARE je Němec-
ké centrum pro letectví a kosmonautiku 
(DLR). Hlavními partnery projektu jsou 
Izraelská vesmírná agentura ISA, izrael-
ská společnost StemRad, která vyvinula 
ochrannou vestu AstroRad, společnost 
Lockheed Martin a  vesmírná agentura 
NASA. Kromě nás se na MARE podílejí 
i  univerzity a  výzkumné ústavy z  Ra-
kouska, Belgie, Polska, Maďarska, Řec-
ka, Švýcarska, Japonska a USA.

Figuríny dvojčat jsou vyrobeny z ma-
teriálů napodobujících kosti a  měkké 

tkáně dospělých žen, aby bylo možné 
měřit dávku od kosmického záření v cit-
livých orgánech. Každý fantom se sklá-
dá z  38  řezů s  integrovanými senzory. 
Zohar má na sobě ochrannou vestu As-
troRad, testovanou během letu, zatímco 
Helga poletí nechráněná.

Připomeňme, že ženy mají obecně 
vyšší riziko vzniku rakoviny než muži. 
Jedním z  rizikových faktorů je právě 
kosmické záření, které je ve vesmíru 
mnohonásobně vyšší než na Zemi  – 
například na Měsíci zhruba 800krát. Je 
proto klíčové stanovit přesně radiační 
zátěž a vyvinout ochranná opatření pro 
posádky budoucích dlouhodobých misí.

Česká LVICE2 ponese i přístroj PAR-
DAL2
Vědecká družice LVICE2 vyrobená 
kompletně v ČR bude od roku 2026 
zkoumat kosmické prostředí v  okolí 
Měsíce a v Lagrangeově bodu L4 a po-
může tak při plánování budoucích misí 
v naší Sluneční soustavě.

Ohledně vesmírného prostředí 
v okolí Měsíce zůstává řada nezodpově-

zených otázek týkajících se radiace, fy-
ziky plazmatu či množství prachových 
částic, které mohou mít vliv na pláno-
vání budoucích misí. Odpovědět na 
tyto otázky má navrhovaná česká mise 
Lunar VIcinity Complex Environmental 
Explorer (LVICE2).

Sestavení celé družice mířící k Měsí-
ci s vlastními vědeckými přístroji nemá 
dosud v ČR obdobu. LVICE2 bude také 
první českou družicí nejen s kontrolou 
své vlastní orientace, ale i  své oběžné 
dráhy. Projekt je financován kontraktem 
Evropské vesmírné agentury (ESA).

Za celkovým návrhem, vývojem a in-
tegrací družice LVICE2 stojí společnost 
esc Aerospace. ODZ ÚJF AV ČR spolu 
s Fakultou jadernou a fyzikálně inženýr-
skou ČVUT v Praze pro tuto misi vyvi-
ne přístroj na měření radiace nabitých 
částic PARDAL2 (PArticle Radiation 
Detector At Lunar orbit and Lagrange), 
jehož předchůdce Spacepix Radiation 
Monitor (SXRM) z  FJFI, osazený na 
družici VZLUSAT-2, již měří radiaci na 
nízké oběžné dráze Země. 

Miroslav Dočkal, ÚJF AV ČR, v. v. i.

Oddělení dozimetrie záření (ODZ), detašované pracoviště Ústavu jaderné fyziky AV ČR sídlící v pražském areálu na Bulovce, 
vyvinulo v posledních letech několik přístrojů pro kosmické lodě směřující k Měsíci. 

foto archiv ALMA
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Aktualizováno 1. 12. 2022

Zastupitelstvo Sport a kultura Život v obci Biopopelnice a bioodpadSpolek rodičů a přátel ZŠ a MŠ Husinec-Řež

Konkáva –Tříkrálové tvoření6. 1.

Charita – Tříkrálová sbírka5.–6. 1.

Výstava betlémů 
v kapli sv. Václava24.–25. 12.

Konkáva – Zdravá krása23. 2.

Konkáva – 
Baristou nanečisto 14+6. 3.

Dětská laboratoř26. 2.

Květnatá loukabřezen

Konkáva – cestopis 
a ochutnávka káv10. 1.

Konkáva – Senzorický kurz2. 2.

Konkáva – 
seminář Denní rituály9. 2.

Zasedání zastupitelstva19. 12.

Konkáva – Setkání s myko-
logem Janem Hodačem21. 2.

Konkáva – minulost, součas-
nost a budoucnost kavárenství2. 3.

Konkáva – Meditace v ledu18. 3.

Konkáva – Vítání jara26. 3.

Konkáva – HR seminář19. 1.

Konkáva – Baristou nanečisto23. 1.
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